
وجود 600 هزار پرونده 
ضرب و جرح در كشور

فارس: رئيس انجمن مددكارى ايران هشدار 
داد و گفت: افزايش خشونت خانگى، طلاق، 
وجود 15 ميليون پرونده قضايى و600 هزار 
پرونده ضرب و جرح از نبود مداراى اجتماعى 

حكايت دارد.
سيد حســن موســوى چلك نبود مداراى 
اجتماعى را از علل گســترش آســيب هاى 
اجتماعى در جامعه دانست و گفت: از سال 
گذشته 15 ميليون پرونده قضايى در كشور 
وجود داشته كه اين تعداد براى جمعيت ما 

بالاست.
وى از تشكيل كمپين«مداراى اجتماعى» 
در بهزيســتى خبر داد و گفت: ما به دنبال 
اين هستيم كه مداراى اجتماعى در جامعه 
بيشتر شود چراكه نبود آن به سلب آرامش 
و افزايــش آســيب هاى اجتماعى دامن 

مى زند.
موسوى چلك گفت: در تصادفات رانندگى 
هم نبود مداراى اجتماعى بســيار به چشم 
مى خورد و طبق آمار رسمى 17 هزار نفر در 
سال بر اثر سبقت و ســرعت غير مجاز جان 

خود را از دست مى دهند.

تغيير سن معاينه فنى
 به 4 سال غير كارشناسى 

بوده است
فارس: مديرعامل اتحاديه ســازمان هاى 
حمل و نقل همگانى كشــور گفت: اعتقاد 
دارم تغيير سن معاينه فنى به چهار سال غير 
كارشناسى بوده و بايد معاينه فنى خودروها 

به دو سال بازگردد.
ســعيد قيصر درباره مصوبه اخير مجلس 
شوراى اسلامى مبنى بر كاهش يك ساله 
معاينــه فنــى خودروها از پنــج به چهار 
سال،گفت: سن معاينه فنى در كشورهاى 
دنيا متناسب با گارانتى خودرو نيست براى 
مثال در كشور آلمان گارانتى خودرو پنج 
سال است، در حالى كه سن معاينه فنى دو 
سال است، اما در ايران ســن معاينه فنى 

چهار ســال و گارانتى خودروها يك يا دو 
سال است.

قيصر بيان داشــت: اعتقاد دارم تغيير سن 
معاينه فنى به چهار ســال غير كارشناسى 
بوده اگر از بعد آلايندگى به اين موضوع نگاه 
كنيم تصميم درســتى نبوده علاوه بر اين 
از بعُد ايمنى نيز اصلاً مســئله موردنظر قرار 

نگرفته است.

ايران ارزان ترين
 مقصد گردشگرى در 

جهان است
مهر:مجمــع جهانى اقتصــاد در تازه ترين 
گزارش خود، رتبه نخست ارزان ترين كشور 
جهان به لحاظ هزينه براى گردشگرى را به 

ايران اختصاص داد.
پايگاه خبرى «وى فورم» اعلام كرد ايران در 
شاخص «رقابت پذيرى صنعت گردشگرى 
و مســافرت» ســال 2017 ميلادى كه از 
سوى مجمع جهانى اقتصاد منتشر شد، از 
ميان 1366 كشــور در رتبه نود و سوم قرار 
گرفت كه جايگاه فعلى ايران در مقايســه 
با رتبه بندى پيشــين از چهــار پله صعود 

برخوردار است.
اين در حالى است كه به استناد گزارش 
مجمع جهانى اقتصاد، جمهورى اسلامى 
ايران به لحاظ رقابت پذيــرى قيمت در 
صنعت گردشگرى و مسافرت در جايگاه 
نخســت جهان قرار گرفتــه و بعداز آن 
مصر و مالزى هســتند؛ ضمن اينكه اين 
شــاخص مقدار هزينه براى سفر به يك 
كشور يا سرمايه گذارى در آنجا را نشان 

مى دهد.
به عبارت ديگر ايران به عنــوان ارزان ترين 
كشــور جهان براى گردشــگرى محسوب 

مى شود. 

حال وهواى پرسپوليس بعد از 
قهرمانى شگفت انگيز

نه قرارداد 5ساله تاييد شد نه 
ركوردشكنى برانكو

ورزش/ ســرخ هاى پايتخت همان طور كه 
پيش بينى مى شد زودتر از پايان ليگ توانستند 
جام قهرمانى را به دســت آورنــد. آخر باركه 

پرسپوليس صاحب اين عنوان شده بود...

خط قرمز/  دوقلوهاى شيطان صفت كه زن 
جوانى را پس از ربودن در خودروى ســوارى 
ال 90 مــورد آزار و اذيت قرار داده بودند در 

جريان تحقيقات پليسى كارآگاهان ...

1214
اعترافات سياه 

دو قلوهاى شيطانى

بى توجهى به آموزش هاى رسمى و غير رسمى
مخاطرات طبيعى

 كه بحران مى شوند
يكى از خبرهايى كه اين روزها در شبكه هاى اجتماعى 
بيشتر از ســاير رويدادها به آن پرداخته مى شود، اتفاق 
ناگوارى اســت كه نه تنها مردم آذربايجان، بلكه سراسر 
ايران را با اندوه از دست دادن هموطنانمان مواجه ساخته 
است. كافى اســت در چند كانال تلگرامى عضو باشيد تا 
تصاوير مربوط به سيل را ديده باشــيد. اين تصاوير هر 
چند تلخ و ناگوار، واقعيت دردنــاك ديگرى را برايمان 
نمايان مى ســازد و آن هم بى توجهى بــه آموزش نحوه 
مقابله با بلاياى طبيعى به عموم مردم اســت، آن هم در 
ســرزمينى كه با انواع مخاطرات طبيعى درگير اســت. 
سيل، زلزله، فرونشست زمين و... از جمله مواردى است 
كه به دليل شرايط جغرافيايى كشورمان و يا مداخلات 
انسانى همواره مى تواند آسيب زا باشد. نه اينكه وجود اين 
مسائل به خودى خود بحران باشد، اما بحران آن زمانى 
اتفاق مى افتد كه نقش آموزش هاى رسمى و غير رسمى 
در شناخت اين مسائل و نحوه مقابله با آن ها ناديده گرفته 
مى شود. بســيارى از ما آنچنان كه بايد، نمى دانيم سيل 
يكى از خطرآفرين ترين بلاياى طبيعى اســت. بسيارى 
از ما نمى دانيم اين پديده تا چه اندازه مى تواند غيرقابل 
كنترل باشــد. در هنگام وقوع سيل، بسيارى از ما گمان 
مى كنيم كه در گوشه اى مى ايســتيم و صحنه را تماشا 
مى كنيم و تمام! اما هيچ نهاد دولتــى و غيردولتى اين 
آگاهى را به ما منتقل نكرده اســت كه قــرار گرفتن در 
حاشيه و مسيل رودخانه ها در زمان سيل به چه معناست. 
آموزش هايى كه اگر جدى گرفته مى شد و اگر به موقع 
داده مى شد، مى توانســت آذربايجان و ايران را به سوگ 

عزيزانش، ننشاند. 
در يكى دو هفته گذشــته شــرايطى مشــابه آنچه در 
آذربايجان اتفاق افتاد، در مشهد تجربه شد: نبود آگاهى 
در خصوص نوع برخورد ما با يك مخاطره طبيعى! براستى 
كداميك از ما مى دانيم در اين شرايط چه بايد كرد؟ جز 
مانورهاى سالى يك بار در مدرســه، آن هم اگر معلمين 
اجازه مى دادند وقت كلاسشان سر اين نوع آموزش ها از 
دست برود، چه چيزهايى ياد گرفته ايم؟ جز پناه گرفتن در 
زير ميز، چه مسائلى را آموختيم؟ مى دانيم حفظ آرامش 
در چنين شرايطى به چه معنا اســت؟ مى دانيم در كدام 
نقطه ها نبايد ايســتاد؟ مى دانيم در كيف لوازم ضرورى 
چه چيزهايى بايد باشــد تا اگر زير آوار مانديم، بتوانيم تا 
زمان دريافت كمك، از خودمان مراقبت كنيم؟ مى دانيم 
در صورت بروز فاجعه و نيــاز ديگران به كمك ما، چگونه 
بايد بر خورد كرد؟ چگونه بايد افراد زير آوار را حركت داد 

تا كمترين آسيب را ببينند؟ 
آنچه كه در زمان زلزله و پس لرزه هاى آن باعث بروز ترس 
و وحشت مردم شده بود-آنچنان كه بسيارى، شب را در 
خيابان ها و پارك ها به صبح رساندند و بسيارى ديگر شهر 
را ترك كردند- بيش از آنكه ناشى از يك واقعيت خطرناك 
به نام زلزله باشد، ناشى از نبود آگاهى براى برخورد با اين 

مسئله بود. 
انتقال ندادن درســت اطلاعات، نبود آموزش صحيح در 
زمان مقرر، بى توجهى و كم ارزش دانستن آموزش هايى 
از اين دست حتى از ســوى متوليان و مجريان اين نوع 
آموزش ها و در نتيجه نبود آگاهى از واقعيت هاى موجود و 
پيامدهاى مخاطرات طبيعى و انسانى، آنچه را كه بحران 

نيست، تبديل به بحران خواهد كرد.

يادداشت 

خبر

*اسما روانخواه/پژوهشگر اجتماعى

خبر

3000737274
سامـانـه پيـامكـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را از 
طريق  اين پيامك 

به گروه اجتماعى ارسال فرماييد.

سال است، اما در ايران ســن معاينه فنى 
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اقدام غافلگير كننده تأمين اجتماعى براى دريافت فرانشيز 

حمايت 20 ساله از بيماران هموفيلى پايان يافت

مديركل دفتر حقوقى و حمايت قضايى 
آموزش و پرورش اعلام كرد 

ثبت 10 هزار شكايت از آموزش و پرورش
فارس:مديركل دفتر حقوقى، املاك و حمايت قضايى آموزش 
و پرورش گفت: حدود 40 تا 50 درصد ميزان شــكايت ها از 
آموزش و پرورش كاهش پيدا كرده اســت و آمار 10 ماه آخر 

سال گذشته حدود 10 هزار شكايت بوده است.
فريدون واســعى در پاســخ به اين پرســش كه «آيا مى شود 
مدرسه اى را به دليل عدم پرداخت پول آب و برق پلمب كرده و 
يا انشعاب آن را قطع كنند»، خاطرنشان كرد: متولى آب، برق و 
گاز دستگاه هاى دولتى هستند و ممكن است در جايى انشعاب 
را قطع كرده باشند، اما اگر بين دستگاه هاى دولتى اختلافى 
پيش بيايد، در قوه مجريه سازوكارى پيش بينى شده است و ما 

نيز حل اختلاف خواهيم كرد.

عضو هيئت مديره كانون وكلا:
نمى خواهيم ليسانس بيكار را تبديل به 

وكيل بيكار كنيم
ايلنا: عضو هيئت مديره كانون وكلا با بيان اينكه نمى خواهيم ليسانس 
بيكار را تبديل به وكيل بيكار كنيم، گفت: كانون سردفتران قوه قضائيه چند 
سالى است كه آزمون برگزار نكرده است. آن مركز هم بايد به ميزان مورد 
احتياج از اين افراد استفاده كند تا مشكل بيكارى دانش آموختگان حل 
شود و همه بار را نبايد بر دوش كانون وكلا انداخت. على نجفى توانا در مورد 
برخى اعتراض ها به كانون وكلا و درخواست براى   آزمون وكالت گفت: هر 
انسان بى طرفى متوجه اين حركت هدايت شده توسط برخى افراد و گروه ها 
مى شود. اصولاً طرح اين قضيه نشان از نا آگاهى طراحان آن دارد. وى اظهار 
كرد: مگر مى توان به همه متقاضيان پروانه وكالت بدون آزمون اجازه وكالت 
داد؟ اين داستان در شاخه هاى ديگر مانند پزشكى و مهندسى به همين 

شكل است، اول بايد آتيه سنجى شود. 

رئيس جامعه هتلداران كشور:
نيمى از هتل ها در نوروز 96 خالى ماند

مهر: رئيس جامعه هتلداران كشــور گفت: در طول 15 روز 
نوروز تنها يك ميليون و 450 هزار نفر شب اقامت در هتل هاى 
كشور ثبت شده و اين يعنى ضريب اشغال كمتر از 50 درصد 
بوده اســت. جمشــيد حمزه زاده گفت: ما در ايام نوروز با 45 
درصد ضريب اشغال در هتل هاى كشور مواجه بوديم و هنوز 
مشكلات ما در حوزه اقامت مسافران در مدارس و خانه مسافرها 
حل نشده است؛ ضمن اينكه سازمان ميراث فرهنگى درصدد 
است تا ساختمان ها و ميهمانسراهاى دانشگاه آزاد را نيز براى 
اقامت در نظر بگيرد كه اين موضوع نيز نه تنها مشكلات ما را 
حل نخواهد كرد، بلكه مشكل ديگرى به آن اضافه مى كند. اين 
نوع سياست ها زمانى مناسب است كه هتل ها پر از مسافر باشند 

و ديگر جايى براى مسافران ديگر نداشته باشيم .

  اجتماعى/  مريم احمدى شيروان- محبوبه عليپور  
 امروز را روز جهانى هموفيلى ناميده اند تا بهانه اى 
براى ديده شدن و حمايت بيشتر از مبتلايان به اين 

بيمارى باشد.
 بر اســاس گزارش فدراســيون جهانى هموفيلى 
(WFH) در جهــان از هر 1000 نفــر يك نفر به 
بيمارى هموفيلى مبتلا است، اين در حالى است كه 
شــمار زيادى از بيماران از بيماريشان اطلاع ندارند 
و به همين دليل بســيارى از مراقبت هاى پزشكى 

مناسب را در طول زندگى خود دريافت نمى كنند. 
با وجود تأكيد بسيار براى حل مشكلات اين بيماران 
و گام هاى مثبتــى كه براى اين بيماران برداشــته 
شده اســت، اين بيماران هنوز با مشكلات متفاوتى 

مواجه اند.

* براى حمايت از هموفيلى ها چه كرده ايم؟
مديرعامــل كانون هموفيلى ايــران در گفت و گو با 
خبرنگار ما به حمايت هاى صورت گرفته از مبتلايان 
هموفيلى پرداخته و مى افزايد: با اجرايى شدن طرح 
تحول نظام سلامت شــرايط بيماران در تهيه دارو 
بهبود يافته؛ چرا كه مراكز درمانــى خود عهده دار 
اين مسئله شده اند. همچنين از طرح هاى قابل تأمل 
مى توان بــه تأكيد بر درمان هاى پيشــگيرانه براى 
اطفال يك تا 15 سال اشاره كرد كه در حال حاضر 
درچند كلانشهر انجام مى شود.از آنجا كه اين برنامه 
از اقدام هاى بنيادى براى كاهش مشــكلات متعدد 
مبتلايان خواهد بود، اميدواريم اين شيوه گسترش 

بيشترى پيدا كند .
احمد قويدل همچنين اضافه مى كند: ما در اين دوره 
از مرحله مشكلات با دولت خارج شديم ؛ يعنى تأمين 
داروى بيماران متناســب با درآمد ناخالص ملى از 
سوى سازمان غذا و دارو سازمان داده شده و تنها يك 
قلم داروست كه توليد داخل است و به دليل پاره اى از 
مشكلات اين شركت در زمينه تهيه محصولات دچار 

كمبود ادوارى بوده ايم. 
قويــدل تأكيــد مى كنــد: جدى تريــن چالش ما 
بدهى هاى كلان ســازمان هاى بيمه بوده اســت؛ 
چنانكه سال گذشــته مطالبات ما از اين سازمان ها 
در ارائه خدمات به 13 ميليارد تومان رسيد كه حدود 
يك چهارم آن را اواخر سال گذشته پرداختند و در 
هفته هاى اخير نيز جديت بيشــترى براى پرداخت 
اين مطالبات از ســوى ســازمان هاى بيمه مشهود 
است.البته اين مقوله به طور كلى معضلى جدى براى 
بيماران هموفيلى محسوب مى شد؛ چرا كه درعمل 
زنجيره تأمين داروى مبتلايــان را قطع كرده بود. 
درحالى كه هرقدر وضعيت بيمه ها با مراكز درمانى 
به تعادل وساماندهى برســد ما از اين چالش ها دور 

مى شويم.
* فشارى كه بر بيماران وارد مى شود

احمد قويــدل همچنين مى گويد: با واقعى شــدن 
قيمت ها و اين كه يارانه دارو ها در اختيار شركت هاى 
بيمه گر قرار گرفته شد، فشار بسيارى بر بيماران وارد 
مى شود، چنانكه مبتلايان براى تأييد نسخه هاى خود 
ناگزير به مراجعه به مراكز مختلفند و همچنين حجم 
ريالى ثبت نسخه ها نيز چالش شده است. همچنين 
با واقعى شدن قيمت هاى داروها سازمان هاى بيمه 
سياســت كاهش مصرف دارو در بيمــاران را پيش 
گرفتند. براى نمونه فاكتور هشت كه زمانى قيمت آن 
5000 تومان بود به 300 هزارتومان رسيد در حالى 
كه مصرف دارو از سوى مبتلايان به هموفيلى مطابق 
پروتكل هاى تعريف شده و استانداردهاى تخصصى 
است و چنانچه مصرف دارو براساس اين پروتكل ها 
باشد، روند درمان بيماران مؤثر بوده و مشكلات آن ها 

كاهش خواهد يافت.
وى همچنين خاطر نشــان مى كند: در سال هاى 
اخير روند حمايتى سازمان تأمين اجتماعى پس 
رفت مشهودى داشته اســت. در حالى كه امسال 
شــعار روزجهانــى هموفيلى «حمايــت از زنان 
ودختران با اختلال انعقادى» است سازمان تأمين 

اجتماعى در رويه اى غافلگير كننده بعد 
از 20 ســال كه فرانشــيزى از بيماران 
خاص نمى گرفت، حــال برنامه اى براى 

دريافــت فرانشــيز از برخى 

داروهــا دارد؛ چنان كه تنها فاكتــور 9-8 تحت 
پوشش مانده و فرانشيز ديگر داروها بايد پرداخت 
شود .درحالى كه اين حمايت 20 ساله به عنوان 
نقطه ارزشــمندى براى اين ســازمان شناخته 
مى شــد. از اين رو نامه اى براى وزير رفاه نوشتيم 
و اين وزير نيز مشــكلات را به مديرعامل سازمان 
تأمين اجتماعــى انعكاس داد كه ايــن مدير نيز 
در پاسخ مطالبات ما پاســخ روشنى نداد و اظهار 
كرده: «ما براساس خواسته دولت عمل كرديم.»

* بيماران بايد صبور باشند
دكتر حنطوش زاده، كارشناس هموفيلى و تالاسمى 
حوزه سلامت وزارت بهداشت و درمان نيز در گفت و 
گو با خبرنگار قدس با بيان اينكه بيماران هموفيلى 

در حال حاضر امكان دسترســى به دارو و 
درمان را دارند، تأكيــد مى كند: بيماران 
بايد صبور باشند. هر چند كه تحقيقات و 
آزمايش هاى وسيعى بر ژن درمانى 

صورت پذيرفته اســت، اما به نظر مى رســد تا اين 
A لحظه تنها راهكار موجود براى بيماران هموفيل

وB پيوند كبد اســت كه آن هم براى همه مقدور و 
ميسر نيست. آن چيزى كه بايد براى درمان در نظر 
داشت اين است كه به هر حال در بيماران هموفيل 
از نظر ژنتيكى، اين فاكتور توليد نمى شود و فعلاً در 

دسترس ترين درمان در دنيا تزريق فاكتور است.
كارشناس مسئول وزارت بهداشت توضيح مى دهد 
كه اين تزريق با دو روش مى تواند انجام شــود؛ يك 
شيوه اينكه ابتدا بيمار دچار خونريزى شده، بعد به 
او فاكتور تزريق مى شــود. روش بعد كه مؤثرتر هم 
است، روش پيشگيرى است؛ يعنى در فواصل زمانى 
مشخص فاكتور را تزريق كرده تا سطح فاكتورخونى 

را بالا برده و خونريزى خــود به خودى اتفاق نيفتد 
كه بهترين نوع درمان اين بيماران نيز همين است.

حنطــوش زاده تصريــح مى كند كــه نزديك به 
30درصد از بيماران هموفيــل در اثر جهش هاى 
جديــد ژنتيك هســتند. يعنى در خانــواده هيچ 
ســابقه اى از بيمارى وجود ندارد، اما كودك دچار 
اين مشكل شده است. وى مى گويد: براى پيشگيرى 
از تولد اين دسته از بيماران نمى توانيم پيشگيرى 
يا قضاوتى داشــته باشيم و متأســفانه پس از تولد 
متوجه اين بيمارى مى شويم. اما در مواردى كه در 
خانواده، سابقه اى از مشكلات انعقادى وجود دارد، 
توصيه مى شود كه بسته به نوع بيمارى، با پزشك 
درمانگر صحبت كرده و افرادى كه احتمال مى رود 
در خطر باشند بايد اقدام هاى پيشــگيرانه قبل از 
باردارى تحــت نظر مشــاوره هاى ژنتيك و مراكز 

ژنتيك داشته باشند.
* هموفيلى، يك بيمارى گران درمان

هموفيلــى از پرهزينــه تريــن بيمارى ها اســت. 
حنطوش زاده با بيان اين مطلــب توضيح مى دهد: 
فرآورده ها فوق العاده گران و بيمارى مزمن اســت. 
بيمارى هموفيلى از لحظه تولد تا پايان عمر همراه 
بيمار است و هميشه نياز به دارو وجود دارد. علاوه بر 
آن هر چه سن و وزن بالاتر مى رود نياز به فاكتور هم 
افزايش پيدا مى كند. بنابراين همه اين عوامل دست 
به دست هم مى دهد تا هموفيلى يك بيمارى گران 

درمان باشد.
* بيمارى خاص، نيازمند حمايت هاى خاص

كارشناس مسئول هموفيلى وزارت بهداشت با بيان 
اينكه اين بيمارى در دســته بيمارى هاى خاص و 
تحت حمايت دولت قرار دارد، خاطر نشان مى كند: 
وزارت بهداشــت متولى درمان اين بيماران است و 
براى سلامت جسم و روان آن ها تمام تلاشش را به 
كار مى گيرد، اما آن ها بــراى ادامه زندگى به موارد 
ديگرى مانند اشــتغال هم نياز دارنــد كه حمايت 
تمام دســتگاه هاى اقتصادى و رفاهى را مى طلبد. 
آن ها بايد شغلى داشــته باشند كه صدمات كمتر و 
خونريزى هاى كمترى برايشان داشته باشد. علاوه 
بر آن با وجــود اينكه درمان قطعى بــراى بيمارى 
شناخته نشده ولى بيشــتر افراد مبتلا، به صورت 
طبيعى زندگى مى كنند. هدف از درمان هاى فعلى 
در درجه اول پيشگيرى از عوارض اين بيمارى است. 
بيمارى هموفيلى يك بيمارى مادام العمر اســت، 
به همين دليل نقــش والدين و اطرافيان در كاهش 
عوارض ايــن بيمارى و پيامدهــاى نامطلوب مثل 
خونريزى هاى شديد بسيار مهم است و آموزش به 
والدين و اطرافيان اين بيمــاران از اهميت ويژه اى 

برخوردار است.

اجتماعى در رويه اى غافلگير كننده بعد 
 ســال كه فرانشــيزى از بيماران 
خاص نمى گرفت، حــال برنامه اى براى 

دريافــت فرانشــيز از برخى 

در حال حاضر امكان دسترســى به دارو و 
درمان را دارند، تأكيــد مى كند: بيماران 
بايد صبور باشند. هر چند كه تحقيقات و 
آزمايش هاى وسيعى بر ژن درمانى 

وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكى در گفت و گوى اختصاصى با قدس:
قولى براى ايجاد مراكز تخصصى هموفيلى نداده ايم

گروه اجتماعى - آرش خليل خانه: وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكى از وعده ايجاد 50 مركز 
جامع، تخصصى و اوليه براى بيماران هموفيلى اظهار بى اطلاعى كرد.

دكتر قاضى زاده هاشمى در گفت و گوى اختصاصى با خبرنگار قدس با بيان اينكه ما كمترين مشكل را 
در اين دولت براى بيماران خاص و حوزه سلامت شاهد بوده ايم، گفت: با توجه به اينكه در همه دولت ها 
تقريباً همه بيماران خاص مثل هموفيلى ها تالاسمى ها و بيماران ام اس و... مشكل داشته اند خوشبختانه 
در سال هاى اخير مشكل خاصى نداشته ايم. البته معناى اين گفته اين نيست كه ما خدماتى كه آن ها 
انتظار داشته اند را ارائه داده ايم. دكتر قاضى زاده هاشــمى در پاسخ به اينكه وعده وزارت بهداشت در 
خصوص ايجاد 10 مركز جامع، 20 مركز تخصصى و 20 مركز اوليه براى بيماران هموفيلى و تكميل تيم 
بيماران متخصص براى آن ها به كجا انجاميده است، اظهار داشت: آنچه گفتيد قرار بود در قالب ايجاد 
اين 50 مركز انجام شود در حقيقت درخواست آن هاست و ما قولى در اين خصوص نداده ايم. حداقل 
من حواسم هست كه چنين قولى نداده ام و اگر كسى از مجموعه ما چنين قولى را داده نيز حتماً بايد 
مورد سؤال قرار گيرد كه بر مبناى چه مصوبه اى گفته و اگر هم درخواست انجمن بوده خوب درخواست 
به حقى اســت ولى امكان اينكه ما اكنون بتوانيم چنين مراكزى را ساخته و راه اندازى كنيم، اكنون 
وجود ندارد. آن ها هم البته متوجه مشكلات و گرفتارى هاى دولت و وزارت بهداشت از نظر منابع مالى 
هستند. وى گفت: از نظر پيشگيرى نه تنها در حوزه دندانپزشكى، بلكه براى بقيه امورشان هم آن ها 
علاقه مند هستند كه پوشش بيمه اى داشته باشند و ما هم مشتاقيم، اما اقدام بايد متناسب با منابعى 
باشد كه بخش درمان دارد. گفتنى اســت كتايون نجفى زاده، رئيس اداره پيوند و بيمارى هاى خاص 
وزارت بهداشت 28 فروردين 1394 در همايش روز جهانى هموفيلى از ايجاد يا تقويت و پشتيبانى 
مراكز مراقبت درمان، حمايت معنوى و اجتماعى بيماران، تكميل تيم درمانى، ايجاد 10 مركز جامع، 
20 مركز تخصصى و 20 مركز درمان اوليه بيماران هموفيلى، اجراى برنامه پروفيلاكسى و برنامه مهار 
 C كننده «آى تى آى» با هدف بهبود كيفيت زندگى و تأمين هزينه درمان بيماران مبتلا به هپاتيت
مقاوم به درمان با داروهاى وارداتى در آينده خبر داده بود. وى همچنين دندانپزشــكى، فيزيوتراپى، 
مراحل تشخيص جنين هموفيل و خدمات بسترى را از موارد مازاد خدمات بسته هاى خدمتى جديد 

معرفى كرده بود.

آغاز نقل و انتقال فرهنگيان از اواخر 
ارديبهشت ماه

فارس: مديركل امــور ادارى و تشــكيلات وزارت آموزش و 
پرورش با بيان اينكــه نقل و انتقال معلمان به شــكل كامل 
به اســتان ها تفويض اختيار شــد، گفت: بر اين اساس ستاد 
وزارتخانه هيچ نقشى در نقل و انتقال نخواهد داشت، البته نقل 
و انتقال درون استان در اختيار استان ها از گذشته بود و بحث 

تفويض اختيار درباره نقل و انتقال برون استانى است.
سيد حســن حســينى با بيان اينكه نقل و انتقالات از اواخر 
ارديبهشت ماه و اوايل خرداد ماه شــروع مى شود، ادامه داد: 
در گذشته در اين زمان به اســتان ها بخشنامه مى كرديم كه 
متقاضيان در سامانه ثبت نام كنند، اما اكنون با تفويض اختيار 
نقل و انتقالات به استان ها، تنها بايد ساماندهى نيروى انسانى 

رعايت شود.

انتقاد رئيس فراكسيون مديريت شهرى و 
روستايى مجلس:

تخصيص تنها 40 درصدمنابع توسعه 
حمل ونقل عمومى

خانه ملت: رئيس فراكسيون مديريت شــهرى و روستايى 
مجلس از تخصيص تنها 40 درصد منابع توسعه حمل و نقل 

عمومى انتقاد كرد.
مهــرداد بائوج لاهوتى گفــت: در قانون توســعه حمل ونقل 
عمومى و مديريت مصرف ســوخت تاكيد شده كه ساليانه 4 
هزار ميليارد تومان در بخش حمل ونقل درون شهرى و 6 هزار 
ميليارد تومان در بخش حمل ونقل برون شهرى هزينه شود 
اما متوســط تخصيص منابع در بخش درون شهرى كمتر از 
هزار ميليارد تومان و حوزه برون شهرى حدود 3 هزار ميليارد 

تومان است.
وى با بيان اينكه حداكثر 40 درصد از منابع 10 هزار ميليارد 
تومانى دو بخش حمل ونقل درون شهرى و برون شهرى تحقق 
يافته است، تصريح كرد: در حوزه قطار شهرى هم 50 درصد 
تامين منابع به عهده دولت است اما تاكنون به طور ميانگين 
پرداختى دولت تنها 5 درصد بوده و 95 درصد منابع توســعه 

مترو از جيب مردم پرداخت شده است.
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فرهنگ

حمیدرضا  فرهنگ: 
انتشار  از  شکارسری 
مجموعـــــــه ای از 
ترکی  به  اشــعارش 
اســتانبولی خبر داد 
ایــن کتاب  و گفت: 
انتشــارات  توســط 
»شــانی« در نمایشــگاه کتاب عرضه می شــود.  
شکارســری گفت: کتاب »از قلب تهران به قلب 
استانبول« مجموعه ای از 75 شعر من است که با 
ترجمه شــیرین راد به ترکی استانبولی برگردانده 
شــده و از سوی انتشــارات »شانی« منتشر شده 
اســت.  وی ادامه داد:  این 75 شعر از جمله اشعار 
کوتاه بنده است که با مضامین و موضوعات مختلف 
ســروده شده اند . انتخاب این اشعار توسط مترجم 
انجام شده اســت. البته بنده نیز در انتخاب آن ها 

همفکری داشته ام. 

ترجمه به ترکی استانبولی 
مهر: معاون مطبوعاتی 
ارشــاد با تأکیـــد بر 
جایــگاه خبرنــگار و 
اینکــه خبرنـــگار با 
ویزیتور تفــاوت دارد، 
گفــت: دولـــت این 
صلاحیت را ندارد که 
تشــخیص دهد چه کسی خبرنگار است و این، کارِ 
خانه مطبوعات است.  حسین انتظامی با بیان اینکه 
انتظار داریم در قبال خبرنگاران مسئولانه رفتار شود، 
ابراز کرد: باید توجه داشت که اولاً خبرنگاران بیمه 
شــوند و ثانیاً بیمه آن ها به خاطر مزایایی که دارد، 
حتماً خبرنگاری رد شــود و به اسم کارمند عادی 

نباشد.  
وی بــا تأکید بر اینکه خبرنگار بــا ویزیتور تفاوت 
دارد، اظهار داشت: دولت این صلاحیت را ندارد که 

تشخیص دهد چه کسی خبرنگار است. 

تشخیص خبرنگار از غیرخبرنگار 
مصطفی  فــارس: 
جمشیدی گفت: رمان 
تاریم«  آق  »رؤیــای 
جدیدترین اثری است 
که با محوریت انقلاب 
به زودی  و  نوشــته ام 
منتشــر خواهد شد.  
جمشیدی گفت: این رمان که درباره سال های پیش 
از بهمن سال 57 است که ماهیگیری در شمال ایران 
با غیرت خود با عوامل درگیری با مردم می جنگد و با 
شجاعت همه جا اصول انسانی را سرلوحه خود قرار 
می دهد. در ادامه، سال ها می گذرد و در سال هایی 
که او تمشیت مردم ماهیگیر را در بندرهای شمالی 
بر عهده دارد، روزی ملاقاتی با فردی دارد که زخم 
آن مقابله هــا و مبارزه ها را دارد.  نویســنده رمان 
»کتاب زندیق« گفت: همین بازمانده آن تهاجم ها 

است که بالاخره او را شهید می کند.

درباره »رؤیای آق تاریم« 
آییــن  فرهنــگ: 
بزرگداشت سیدحسن 
حســـینی، شــاعر، 
محقــق، مترجــم و 
نویســنده فقیــد، با 
حضــور خانـــواده و 
دوســتان  از  جمعی 
وی، اهل شــعر و ادب و مدیــران فرهنگی امروز 
از ســاعت ۱7:۳۰ در محل انجمن شاعران ایران 
برگزار می شــود.  انجمن شاعران ایران در خیابان 
شریعتی، خیابان شــهید کلاهدوز )دولت(، نبش 
خیابان نعمتی قرار دارد.  سیدحسن حسینی در 
سال ۱۳۳5 در تهران به دنیا آمد. این شاعر دارای 
مدرک دکترای ادبیات فارســی بود و با زبان های 
انگلیســی و عربی آشــنایی داشــت. او نوشتن و 
سرودن را از ســال ۱۳5۲ با همکاری با مجلاتی 

مانند »فردوسی« آغاز کرد. 

بزرگداشت سیدحسن حسینی 

فرهنگ: آیین زادروز محمدعلي بهمني، شــاعر و ترانه ســرا، امــروز به روال 
دوشنبه هاي شعر نگارستان در مجموعه نگارستان شهر برگزار خواهد شد. 

روزهای دوشــنبه هر هفته نگارستان شهر میزبان شاعران و علاقه مندان به شعر 
و ادب پارسی است. این هفته آیین زادروز محمدعلی بهمنی، شاعر و غزل سرا، با 

حضور هنرمندان و بزرگان شعر و موسیقی برگزار می شود. 
بر اساس این گزارش، شخصیت هایی همچون کیوان ساکت، بهروز رضوي، هادي 
منتظري، محمود اقبالي، حســین پرنیا و بســیاري از بزرگان شعر و موسیقي به 

شادباش ۳ ربع قرن زندگي شاعرانه بهمني میهمان نگارستان شهر خواهند بود. 
محمدعلی بهمنی شــاعر ایرانی؛ زاده ۲7 فروردین سال ۱۳۲۱ در دزفول است و 

تاکنون چندین مجموعه شعر از او منتشر شده است. 
 از تمامي دوســتداران شعر و علاقه مندان محمدعلي بهمني براي حضور در این 
مراســم دعوت مي شود تا امروز از ســاعت ۱7 تا۲۰ در مجموعه نگارستان شهر 

بوستان گفت وگو حضور یابند. 

ادبیات

جشن شاعرانه 
در زادروز »بهمنی«

فارس: مشاور عالی رئیس  ســازمان سنجش آموزش کشور با بیان اینکه آزمون 
کارشناسی ارشد ناپیوسته سال 96 در هفتم و هشتم اردیبهشت برگزار می شود، 

گفت: برای 95۰ هزار و ۱6۲ نفر کارت آزمون صادر می شود. 
حسین توکلی  گفت: از مجموع افراد ثبت نام کننده، 4۳۰ هزار و 66 نفر زن و 448 

هزار و ۳۲۲ نفر مرد هستند. 
وی افــزود: از 878 هزار و ۳88 داوطلب ثبت نام کننده، 5۳۳ هزار و 55۱ داوطلب 
در گروه علوم انسانی، 45 هزار و ۲۲8 نفر در علوم پایه، ۲۰۰ هزار و ۱94 هزار در 
گروه فنی و مهندسی، ۲7 هزار و 9۱5 نفر در گروه کشاورزی و منابع طبیعی، 69 
هزار و ۳4۳ نفر در گروه هنر و ۲ هزار و ۱57 نفر در گروه دامپزشکی ثبت نام کردند. 
وی با بیان اینکه اطلاعیه سازمان سنجش درباره تاریخ، محل رفع نقص کارت و 
برگزاری آزمون ورودی دوره های کارشناســی ارشد ناپیوسته سال 96 از امروز بر 
روی سایت این ســازمان قرار می گیرد، گفت: کارت شرکت در آزمون برای تمام 
داوطلبان در روز دوشنبه 4 اردیبهشت بر روی سایت سازمان سنجش قرار می گیرد. 

دانشگاه

برای حدود یک میلیون 
نفر کارت صادر می شود 

قفسه

اینجا منطقه جنگی است 
فرهنگ: چند سالی است که موجی از خاطره نگاری ها از روزهای سخت 
و تاریخ ساز جنگ تحمیلی در کشــور به راه افتاده و در این میان، آثار 
مهم و ماندگاری نوشته و منتشر شده که علاوه بر جنبه تاریخی و حفظ 
میراث معنوی دفاع مقدس، از دید ادبی نیز در زمره آثار ماندگار ادبیات 
کشور باقی خواهند ماند. در این ستون به معرفی کتابی تازه منتشر شده 
از آثار خاطره جنگ می پردازیم که انتشارات »صریر« آن را چاپ کرده 

است. 

 از استودیو تا خط مقدم 
ایــن کتاب »خبرنگار جنگــی« نام دارد 
و نویســنده آن مسعود بابازاده است. این 
کتاب به همت اداره کل حفظ آثار و نشر 
ارزش هــای دفاع مقدس اســتان زنجان 
منتشر شده اســت. در این اثر، نویسنده 
خاطــرات خود از حضــور در جبهه های 
جنگ را به صورت خاطره - داستان نگاشته 
و ســعی کرده است با اضافه کردن زبانی 
داســتانگو و بهره مندی از قالب های نثر 
داســتان، خاطرات خود را خواندنی تر به 

مخاطبان ارایه کند. 
او در اوج روزهــای جنگ تحمیلی به عنوان خبرنگار به جبهه ها اعزام 
شده است. نویسنده که از آغاز جنگ تحمیلی برنامه ای رادیویی در صدا 
و ســیمای استان زنجان درباره جنگ راه اندازی کرده بود، در بهمن ماه 
۱۳6۲ زنجان و پشت میزنشــینی را رها می کند و تصمیم می گیرد کار 
پوشش خبری جنگ را نه از راه دور بلکه از دل حادثه پیگیری کند. به 
همین دلیل برنامه رادیویی اش را تعطیل می کند و همراه با رزمندگان 
همشهری اش به مقر لشکر ۱7 علی بن ابی طالب)ع( در جنوب می پیوندد 
و با حضور در میان رزمندگان گردان ولی عصر)عج( به فرماندهی شهید 

رسول باقری، به ثبت دلاوری های رزمندگان می پردازد. 
خاطرات مسعود بابازاده با نثری خواندنی و زبانی شسته رفته و با استفاده 
از تکنیک های داستانی به کتابی خواندنی تبدیل شده است که مخاطب 
از پیگیری و خواندن آن خسته نمی شود. لحظه هایی ناب و خواندنی و 
خاطره هایی جذاب در دل کتاب وجود دارد و نویسنده در پایان، سندها 
و عکس هایی از روزهای جنگ به کتابش اضافه کرده است که به جنبه 

مستندبودن کتاب رنگ و بوی دیگری داده است. 
با هم بخش هایی از این کتاب را می خوانیم: »هنوز در حال و هوای برنامه 
رادیویی هســتم. صدای رگبار گلوله دلم را می ریزد. مثل اینکه فرمانده 
می خواهد حالی ام کند که اینجا منطقه جنگی است نه استودیوی ضبط 
برنامه، نه ســالن تمرین  سرود. تق تق... و خطی از آتش زیر پایم اجرا 

می کند...«. 

دیدگاه

معاون پژوهش بنیاد ملی بازی های رایانه ای:
روزهای خوب برای بازی های رایانه ای داخلی

در راه است 
فرهنگ: معاون پژوهش بنیــاد ملی بازی های رایانــه ای، وضعیت 
بازیســازی در ایران را بویژه در حوزه بازی های موبایلی، رو به پیشرفت 

توصیف کرد. 
ســید محمدعلی سیدحسینی به خبرنگار ما گفت: بازیسازان در حوزه 
بازی های موبایلی چه به لحاظ تعداد، تنوع و ژانر و چه به لحاظ کیفیت 

بازی ها در حال پیشرفت هستند. 
او با بیان اینکه صادرات بازی های رایانه ای رو به رشــد و امیدوارکننده 
است، خاطرنشان کرد: تولید و عرضه بازی های رایانه ای پیشرفت خوبی 
دارد و این نوید را می دهد که از طریق بازیسازی که صنعت کم هزینه ای 
در تولید است یعنی مواد خام چندانی را نمی طلبد و هزینه ایجاد شغل 
در این صنعت نســبت به دیگر صنایع بســیار پایین است، می توان به 

درآمدزایی رسید.  
سیدحسینی از اقبال جوانان به این صنعت خبر داد و افزود: افراد خلاقی 
جذب این صنعت شــده اند که این نکته پتانسیل این حوزه را افزایش 
می دهد و نویدبخش روزهای خوبی برای صنعت بازیســازی اســت تا 

بتوانیم در صادرات بازی های رایانه ای نقش مؤثری داشته باشیم. 

 فرهنگ/ زهــره کهندل   جایزه ای که در 
دوره های مختلــف به اســامی گوناگون نامیده 
می شــد، ســه ســال پیش و پس از برگزاری 
شانزدهمین دوره بنا بود که به صورت دوسالانه 
و دوره بعدی آن در سال 95 برگزار شود اما سال 
به پایان رسید و خبری از برگزاری جایزه نشد تا 
اینکه خبر برگزاری این جایزه در سال جاری داده 
شد. در گفت وگو با محسن شاهرضایی، سخنگوی 
جایزه کتاب سال دفاع مقدس به بررسی جزئیات 
برگزاری هفدهمین دوره این جایزه پرداختیم که 

می خوانید.
 

 زمان برگــزاری هفدهمین جایزه کتاب 
سال دفاع مقدس کی خواهد بود؟

ما به جمع بندی نهایی تاریخ برگزاری رسیده ایم 
ولی الان مجاز به اعلام تاریخ نیستم ولی به زودی 

به رسانه ها اعلام می کنیم. 

 دلیل تعلل در برگزاری این دوره چه بود؟
خدا را شکر می کنیم که امسال برگزار می شود و 
خدا کند که برگزار شود. بسیاری مسایل در این 
دو سه سال دستخوش رکود و تعطیلی بوده است 
که این برنامه هم یکی از آنهاســت ممکن است 
دلیلش مسایل بودجه ای یا مدیریتی باشد. بهتر 

است نکات مثبت را ببنیم. 
خدا را شــاکریم که با یک سال تأخیر این دوره 
برگزار می شود و خیلی طولانی نشده، چون قرار 
بود که جایزه دوســالانه باشد. مسایل فرهنگی 
دیگری داریم که اتفاقات بدتری برای آنها افتاده 
اســت این جایزه به خاطر رکود بوده یا هر دلیل 
دیگری، یکسال از موعد آن گذشته و اکنون در 

آستانه برگزاری است.

 آیا برنامه ای جبرانی برای یک سالی که 
برگزار نشد، دارید؟

ما در حال بررسی هستیم که سال 95 هم در این 
دوره بگنجد که اگر این اتفاق بیفتد، این تأخیر 
یکســاله جبران می شود. البته هنوز این موضوع 

نهایی نشده و در حال بررسی هستیم.

 در این دوره، هیئت داوران چه ترکیب و 
تغییری خواهند داشت؟

بنای ما این اســت که هیئت داوران تخصصی تر 
شود و سازماندهی جدیدی را در داوری این دوره 
خواهیم داشت. تا جایی که من اطلاع دارم و در 
دوره هــای قبل داوری هم حضور داشــتم، نگاه 
هیئت داوران همیشــه ملی بوده است البته در 
این دوره قرار اســت به نوقلمــان و افرادی که با 
امکانات کمتر)در روستاها( اما با اخلاص بیشتر 
به مسئله شهادت و دفاع مقدس پرداختند، نگاه 
ویژه تری داشته باشیم البته این به این معنا نیست 
که سال های گذشته، چنین نگاهی نبوده اما در 

این دوره قرار است نگاه ویژه تری به آنها شود.
 

 با توجه به اینکه شهدای مدافع حرم در 
این دو ســه سال بیشتر در جامعه شناخته 
شــده اند، آیا بخش ویژه ای برای شهدای 
مدافع حرم در این دوره گنجانده شده است؟

بله بخش ویژه ای هم برای شــهدای مدافع حرم 
و شهدای جنگهای بین المللی که شامل یمن و 

سوریه می شود در برنامه امسال داریم. 

 در ایــن بخش فقط تولیــدات داخلی 
بررسی می شــود یا نویسندگان کشوری 
همچون افغانستان هم اجازه شرکت دارند؟

نویســندگانی که کتاب هایشــان در ایران چاپ 
شده باشد یا ناشر آن در ایران باشد، در این دوره 

مسابقه شرکت داده می شوند. 

 طی دو سه سال اخیر، آثار قابل توجهی 
بــا موضوع دفاع مقدس بویــژه در حوزه 
خاطرات جنگ منتشر شده است، آیا تعداد 

جوایز در این دوره بیشتر خواهد شد؟
برآورد اولیه ما تعداد جوایز خوبی اســت و جای 
شــکر دارد که به مســئله جنگ و دفاع مقدس 
بیشتر پرداخته شده است اما اگر شرایط بطلبد 
که تعداد جوایز را بیشتر کنیم، این کار را خواهیم 
کرد اما هنوز در این باره تصمیمی  اتخاذ نشــده 

است. 

 یعنی به وضعیت بودجه بستگی دارد؟
بیشــتر از مســئله بودجه، نظر هیئت داوران و 
شورای سیاستگذاری جایزه اهمیت دارد. کیفیت 

آثار هم در این تصمیم گیری بســیار مهم است، 
ممکن اســت کمیت آثار در سالهای اخیر زیاد 
شده باشد اما باید دید کیفیت آثار چگونه است. 
بحث هــای مالی چنــدان در این تصمیم گیری 
سرنوشت ساز نیســت، اگر کیفیت آثار بالا باشد 

چه اشکالی دارد که تعداد جوایز را بیشتر کنیم.

 وضعیت کتابهای دفاع مقدس را در چند 
سال اخیر چطور ارزیابی می کنید؟

مــن به عنوان نویســنده و خواننــده آثار دفاع 
مقدس، تصور می کنم تولیدات از نظر کمی  قابل 
توجه اســت اما از نظر کیفی، آثــاری در زمینه 
خاطره نگاری و زندگینامه نویسی کیفیت خوبی 
داشــته اند. کتاب های خوبی هم در این یکی دو 
سال اخیر منتشر شده که هم مقام معظم رهبری 
بر آن تقریظ نوشــته اند و هم مردم اســتقبال 
کرده اند. این نشان می دهد که شاهد رشد خوبی 
در حوزه تولیدات مکتوب دفاع مقدس بوده ایم. 
هدف ما این است که با برگزاری اینگونه جوایز و 
معرفی آثار منتخب، کیفیت تولیدات را بالا ببریم، 
ضمن اینکه به مقولات کمتر پرداخته شده دفاع 

مقدس بپردازیم.
 

 یعنی در این دوره از جایزه کتاب دفاع 
مقدس، نگاه واقع نگرتری به موضوع جنگ 

و دفاع مقدس خواهید داشت؟
همینطور اســت، وقت آن اســت که کم کم از 
بحث های احساســی نسبت به جنگ دور شویم 
که شده ایم و بحث های تحلیلی تر و پژوهشی تری 
نســبت به جنگ داشته باشیم. آثاری که در این 
چند ســال، چاپ و رونمایی شده، نشان از این 
تحول دارد. امیدواریم که هفدهمین دوره جایزه 
کتاب دفاع مقدس، نقطه عطفی برای این موضوع 

باشد. 
البته در گذشته هم چنین بوده و با عینک واقع 
نگری به مقوله جنگ و دفاع مقدس نگاه کردیم 
اما در این دوره تأکید بیشتری بر این ماجرا داریم 
چون درخواســت جامعه و خوانندگان آثار این 

حوزه است.

سخنگوی جایزه کتاب سال دفاع مقدس در گفت و گو با قدس:

وقت آن است که نگاه احساسی به جنگ تمام شود

آنچه می خوانید

سخنگوی جایزه کتاب سال دفاع 
مقــدس می گویــد: اگــر هیئت 
داوران تشخیص دهند که تعداد 
آثــار باکیفیــت در زمــان برگزار 
نشــدن جایزه، زیاد بوده اســت 

امکان افزایش جوایز وجود دارد
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هــنر

با بهروز غریب  پور به انگیزه راه اندازی موزه تئاتر 

شناسنامه تئاتر ایران کامل می شود 

ایلنا: شــهرام ناظری 
در اختتامیه هشتمین 
فرهنگی  جشــنواره 
از  بهداشــت،  وزارت 
وضعیت ایــن روزهای 
موســیقی انتقاد کرد.  
ناظری گفت: بیش از 

۳۰ سال اســت که به تلویزیون نرفته ام و از نعمت 
سخن گفتن در این رسانه بهره مند نیستم. بنابراین 
معمولاً در چنین برنامه هایی درباره رشــته اصلی ام 
یعنی موســیقی صحبت می کنــم. وظیفه خودم 
می دانم که هر بار در جمع دانشجویان قرار می گیرم، 
نکته ای هرچند کوچک درباره موسیقی را به اطلاع 
آن ها برســانم.  ناظــری از وضعیت ایــن روزهای 
موسیقی انتقاد کرد و گفت: بسیاری از موسیقی هایی 
که این روزها می شنویم، سطحی، عوامانه و بی کلاس 

هستند و موسیقی جدی، کمتر شنیده می شود. 

موسیقی »بی کلاس« شده است 
ملیـــکا  هنــــر: 
شــریفی نیا و زهیــر 
یــاری صداپیشــگی 
شخصیـــــــت های 
انیمیشـــن »آخرین 
داستان« به کارگردانی 
اشــکان رهگـــذر را 

بر عهده گرفتند. این انیمیشــن هفت سال است 
که در اســتودیو هورخش در حال تولید اســت و 
دوبله آن با حضور بازیگران مطرح ســینما و تئاتر 
از اســفند سال گذشته آغاز شد و ملیکا شریفی نیا 
نقش مــادر »ارمایــل و گرمایل«، آشــپزان دربار 
ضحاک و زهیر یاری نقش »آبتین«، پدر آفریدون 
را صداپیشگی می کنند. پیش ازاین پرویز پرستویی، 
حسن پورشیرازی، اشکان خطیبی و شقایق فراهانی 
گویندگی نقش های مختلف این انیمیشن سینمایی 

را برعهده گرفته بودند. 

ملیکا شریفی نیا گوینده شد
پــــولاد  فــارس: 
بازیگــر  کیمیایــی، 
سینما، با بیان اینکه 
طنز ریشه در فرهنگ 
ما دارد، گفــــت: ما 
ملتی هستیم که اگر 
باشد،  خوب  حالمان 

بامزه هستیم و شوخی جزو کاراکتر ایرانی ها است. 
ذاتاً ملتی هستیم که شادی و خندیدن را دوست 
داریم و شوخی و طنز در تمام سنین شایع است. 
به عقیده من هنرمندی کــه نتواند طنازی کند، 
هنرمند نیست زیرا طنز سخت  ترین گونة هنر است 
که در سینما بیشتر شاهدش هستیم. بهتر است 
این  نگاه  سنگین که ممیزی ها به آثار طنز دارند 
کمی تعدیل شود.  همه می دانند »گشت 2« ادامه 
» گشت ارشاد« است اما با حذف ارشاد از نام فیلم، 

کمی سختگیرانه عمل شد. 

سختگیری شد 
مدیرعامل  ایســنا: 
هنرهــای  انجمــن 
نسبت  ایران  نمایشی 
نادیده گرفته شدن  به 
هنرمنــدان  و  هنــر 
معرفی نشدن  و  تئاتر 
برای  کاندیدایی  هیچ 

دریافت جایزه »هنر انقلاب سال« انتقاد کرد.  ارمغان 
بهداروند در یادداشتی گله کرده است که غیاب حتی 
یک نماینده از تئاتر را در جایزه ســال هنر انقلاب 
معلول کدام رویه باید دانســت؟!  او نوشــته است: 
نمی نویســم که معتقدم مردم، بی مقدمه و بیش و 
پیش از همه جایزه ها، انتخاب می کنند. جایزه هنر 
انقلاب سال ۱۳۹۵ با معرفی ۱۳ کاندیدا و انتخاب 
یک برگزیده به پایان رسید. منت خدای را عز و جل 
اما نمی دانم غیاب حتی یک نماینده از تئاتر را معلول 
کدام رویه بدانم! برادران! بیشتر با تئاتر رفاقت کنید«. 

توصیه بهداروند به برادران 

چهره - خبر

هنر: »قرارداد ۱۹ژوئن« روایتی از یک تطابــق تاریخی از مذاکره ایران- آمریکا 
است؛ اتفاقی که بسیاری می گویند کپی پیِست برجام است.  از این مستند امروز در 
خبرگزاری »تسنیم« رونمایی می شود و ناصر نوبری و حسین شیخ الاسلام مهمانان 
این مراسم هستند که پس از اکران مستند سخنرانی می کنند.  این مستند با روایت 
چهره هایی چون حسین شیخ الاسلام، فروز رجایی فر، محسن روح الامین، صادق 
زیباکلام، ابراهیم یزدی، جواد منصوری و محمود کاشانی ساخته شده است. عجیب 
آن است که بهزاد نبوی به عنوان سرپرست تیم مذاکره کننده، غایب اصلی مستند 
است. هرچند کارگردان با ظرایف و سختی هایی سراغ او رفته و با نبوی گفت وگو 
کرده است اما بهزاد نبوی پس از چند روز با گودرزی تماس می گیرد و می گوید که 

اگر از فیلم ها در مستندش استفاده کند، از او شکایت خواهد کرد. 
»قــرارداد ۱۹ ژوئن« روزهای تلخی را بــرای مردم یادآوری می کند؛ روزهایی که 

هزینه های بسیاری شد اما عبرتی برای آینده کشور و مذاکره با آمریکا نشد. 
ایمان گودرزی مستندساز جوان کشورمان این مستند را کارگردانی کرده است. 

سینما

رونمایی از مستند 
»قرارداد ۱۹ ژوئن« 

تسنیم: جمعی از هنرمندان نسبت به عدم حضور مسئولان فرهنگی در مراسم 
تشییع پیکر عارف لرستانی، هنرمند طنزپرداز کشورمان، واکنش نشان دادند. 

سیدجواد هاشمی، بازیگر سینما، پس از قرائت آیاتی از قرآن مجید اعلام کرد که 
پیکر مرحوم عارف لرستانی صبح امروز در کرمانشاه دفن خواهد شد. وی با انتقاد از 
عدم حضور مسئولان فرهنگی در این مراسم، ادامه داد: متأسفم برای مسئولانی که 
به این مراسم نیامدند. عارف فرزند تلویزیون بود اما هیچ کدام از مدیران این سازمان 
در این مراسم حضور ندارند.  سپس امیر پوریا، از دوستان عارف لرستانی، به روی 
صحنه آمد و گفت: یک ماه پیش در مراسم علی معلم همراه با عارف و خانواده علی 
معلم به شهرستان دامغان رفتیم. طی مسیر عارف از مردن صحبت می کرد و گفت 
که بسیار دوست دارد در خواب با زندگی خداحافظی کند. روز گذشته وقتی شنیدم 
که عارف عزیز در خواب خداوند را در آغوش گرفته اســت، نمی دانستم خوشحال 
باشم یا اینکه اشک بریزم.  مراسم تشییع پیکر مرحوم عارف لرستانی دیروز در تالار 

وحدت برگزار شد.

رادیو و تلویزیون

عدم حضور مسئولان 
در تشییع عارف لرستانی 

گزارش خبری

در نشست نقد و بررسی مستند »خونه« 
در مشهد عنوان شد 

ما با تاریخ کشورمان نامهربانیم 
هنر: در ادامه برگزاری سلسله نشست های فیلم های گروه هنر و تجربه، 
شــامگاه شــنبه فیلم مســتند »خونه« با حضور محمد خدایار قافانی 
)کارگردان( و داود عباســی )مدیر فیلمبرداری( در محل سینما هویزه 
مشهد به نمایش درآمد.  در ابتدای جلسه، قافانی درباره چگونگی ورودش 
به ســینما گفت: من قبل از اینکه فعالیت روزنامه نگاری داشــته باشم، 
فعالیت سینمایی هم می کردم و در واقع از طریق سینما به روزنامه نگاری 
وارد شدم. سال 8۹ اولین فیلم کوتاهم را ساختم. در واقع »خونه« دومین 

فیلمم محسوب می شود. 

 کریم مسیحی گفت برو فیلم مستند بساز 
وی افــزود: آن زمان من ســرگرم کار روی یک پروژه تحقیقاتی درباره 
خانه های قدیمی  بودم که از طریق یکی از دوســتانِ روزنامه نگارم با این 
خانه آشنا شــدم. از طریق وی  با زنده یاد شهین، مستوفی دختر میرزا 
حســن، قرار گذاشتم و ماجرای ســاختن فیلم شروع شد. بعد با شهید 
سیدمهدی میرافضلی صحبت کردم که قرار بود کمکم کند تا این مستند 
ساخته شود اما با امکانات ما ساخته نشد تا اینکه وی به شهادت رسید. 
سرانجام در ســال ۹۰ موفق شدم با همکاری مرکز گسترش سینمای 

مستند و تجربی فیلم را به سرانجام برسانم. 
وی در ادامه درباره وضعیت خانه های قدیمی  در ایران گفت: من قبل از 
اینکه به اینجا بیایم، سری به توس و قبر فردوسی بزرگ زدم. صحنه های 
اسفناکی دیدم. یادگاری هایی که روی دیواره های کاهگلی دروازه توس 
نوشته شــده بود، خیلی دردناک بود. متأســفانه ما با تاریخ کشورمان 
نامهربانیــم و وقتی با تاریخ این گونه برخورد می کنیــم، در واقع داریم 

سرنوشت امروزمان را رقم می زنیم. 
این کارگردان ادامه داد: سال ها پیش کتاب »واژه های سینمایی« به بازار 
آمده بود. من خیلی دوست داشتم همه این اصطلاحات را یاد بگیرم. یادم 
می آید یک روز واروژ کریم مســیحی به من گفت: ببین! این ها را بگذار 
کنار، برو فیلم مســتند بساز. گفتم من دوست دارم قصه بگویم، دوست 
دارم فیلم داســتانی بســازم. گفت: توی فیلم مستند همه این کارها را 
بدون اینکه بدانی، انجام می دهی و نیازی به یادگرفتن این همه اصطلاح 
نیست. بعد از ساخت فیلم مســتند واقعاً جهانم دگرگون شد. در فیلم 
داستانی  با پیرنگ های خیلی مشخص و خط داستانی خیلی مشخص و 
روشن مواجه هستی. این را در سینمای مستند باید به فرم تبدیل کنی 
و این فرم است که روایت را می سازد. فرم قصه را نمی سازد ولی روایت را 
شکل می دهد. شما در مستند باید به فرمی  برسی که در واقع جایگزینِ 

آن قصه در فیلم داستانی شود. 
وی درباره ایده اولیه چگونگی فیلمبرداری کار گفت: ایده اولیه ما برای 
این فیلم آن بود که دوربین یک روح سرگردان باشد. اگر می دیدید هیچ 
مصاحبه ای روی سه پایه نبود و همه اش روی یک کِرین دست ساز گرفته 
شــده که آن را داوود عباسی ســاخته بود، قرار بود این روح سرگردان 
از گم گشتگی به یک نظمی  درســت برسد. به خاطر همین از لنز واید 
استفاده کردیم وخواستیم زاویه نگاهمان آن روح در برابر آن سوژه باشد. 

 هیچ اتفاقی قابل پیش بینی نیست 
داوود عباسی، فیلمبردار مستند »خونه«، نیز درباره تفاوت فیلمبرداری 
یک فیلم مستند با داستانی چنین توضیح داد: در کار داستانی معمولاً 
ما با یک ذهنیت نوشته شده ای مواجه می شویم ولی در مستند نه. اولین 
چالش ما ساختار اصلی است که به محتوا و فرم برمی گردد. در این کار 
نیز قبل از شــروع ما درباره این صحبت می کردیم که چگونه به قالبی 
برســیم که فرم اصلی کار دربیاید و چطور می توانیم محتوای اصلی را 

نشان بدهیم. 
وی افزود: اولین شرط کار در اثر مستند این است که شما آماده هر اتفاق 
پیش بینی ناپذیری باشید و این ذات مستند است. ما کاملًا کنترل شده 
جلو نمی رویم بویژه اینکه کار، ســوژه محور است. واقعاً سوژه این امکان 
را نــدارد که بگوییــم ما به او خط می دهیــم و بخواهیم آن طور که ما 

می گوییم، جلو برود.

 هنر/ تکتم بهاردوســت  پیش از این بارها 
از راه اندازی موزه تئاتر ایران سخن به میان آمده 
بود تا اینکه چند روز گذشــته دستور راه اندازی 
این موزه توسط معاون امور هنری وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، با تأکید بر جمع آوری اسناد حوزه 
تئاتر و در جهت حفظ و پاسداری از آثار گذشتگان 
در عرصه نمایش و ایجاد فرصت لازم برای تحقیق 
و پژوهش در این حوزه صادر گشت و مسئولیت 
راه اندازی موزه به بهروز غریب پور که پیش از این 
موزه عروسکی را راه اندازی کرده بود، واگذار شد. 

 موزه تئاتر به موزه عروسکی نزدیک است 
در همین رابطه این هنرمند پیشکســوت تئاتر 
ضمن اشاره به دشــواری های تبدیل ساختمان 
خریداری شــده به محل موزه تئاتر گفت: ســال 
پیش ســاختمانی با متــراژ 7۵۰ متر توســط 
مرکز هنرهای نمایشــی خریداری شده است و 
ما هم اکنــون در حال بررســی قابلیت های این 
ســاختمان که پیش از این محلی مسکونی بوده 
است، هستیم. طبیعی است که آماده سازی این 
ساختمان با دشواری هایی همراه است چون اساساً 
برای این کار ســاخته نشده است. اما با توجه به 
پیشــینه ای که من در این زمینه  دارم، ان شاءالله 
هرچند موزه ای کوچک ولی گامی بزرگ در جهت 
نگهداری از اسناد تئاتری کشورمان طراحی و اجرا 
خواهد شــد. یکی از محسنات این ساختمان آن 
است که در فاصله بین تالار وحدت و تئاتر شهر 
قرار دارد و ایجاد این موزه در فضای بین 2 مرکز 
هنری قطعاً این محدوده را تحت تأثیر قرار خواهد 
داد. هرچند یــک موزه یا یک فضای فرهنگی تا 

شعاع زیادی از خودش، تأثیرگذار است. 
وی افزود: البته من پیش از این در موزه اســتاد 
انتظامی پیش بینی این را کرده بودم که بخشی از 
شخصیت های تئاتر در آنجا حضور داشته باشند و 
مجسمه های این افراد در آنجا ساخته و نگهداری 
شوند تا بتوانیم در بخش آی تی این موزه به متون، 
آثار و بسیاری از اطلاعات دستیابی داشته باشیم 
که خوشبختانه به زودی در موزه تئاتر این اتفاق 
به صورت گسترده خواهد افتاد. موزه تئاتر به موزه 

اپرای عروســکی که اخیراً افتتاح شــده، نزدیک 
است و حضور 2 موزه در چنین نقطه ای می تواند 
آغازگر تشکیل یک فضای فرهنگی گسترده  در 
قلب تهران باشد.  این هنرمند پیشکسوت گفت:  
طبق پیش بینی های ما موزه تئاتر در فروردین ۹7 
به بهره برداری خواهد رســید. حتی اگر سرعت 
عمل ما با مانعی روبه رو نشــود، شاید بتوانیم در 
جشنواره تئاتر فجر سال ۹6 از این موزه رونمایی 
و بهره برداری کنیم زیــرا از زمانی که طراحی و 
ساخت این موزه به من سپرده شده است، من و 
تیم همراهم مشغول کار هستیم. من از این فرصت 
استفاده می کنم و از دوستان تئاتری و مشغولان 
به این هنر می خواهم که اگر سند، مدرک، عکس 
یا... دارند، به مرکز هنرهای نمایشی تحویل دهند 
تا جمع آوری این مدارک به سرعت انجام شود. الان 
هم محلی برای نگهداری و جمع آوری این اسناد 
اختصاص داده شده است تا ما بتوانیم به موقع، چه 
در تئاتر شهرســتان ها و چه در تهران، هر آنچه 
داریم را جمع آوری کنیم تا گلچینی از این ها در 
موزه تئاتر وجود داشته باشد.  وی افزود: این منابع 

و اسناد شامل دستنویس نمایشنامه های قدیمی، 
عکس های اجراها و نمایشنامه هایی که چاپ شده 
یا دست نویس هستند و نهایتاً جمیع چیزهایی 
باشــد که در موزه می تواند پیشینه بیش از یک 

قرن فعالیت تئاتری را نشان دهد. 

 به زودی فراخوان می دهیم 
غریب پور اضافه کرد: در زمینه مراســم و آیین ها 
هم اگر عکس یا ســندی وجود داشته باشد مثل 
نسخ تعزیه یا حتی ابزار اجرای تعزیه مثل لباس ها 

و ماســک ها یا حتی نمایش های تخت حوضی، 
طبیعی اســت که همه این اسناد هرچند از نظر 
صاحبانشــان کم اهمیت باشــند، برای ما مهم و 
قابل اســتفاده خواهند بود. چون این اسناد برای 
روشــن کردن جغرافیای حضور تئاتــر ایران در 
طول یک قرن - و پیش از آن در حوزه مراســم 

و آیین ها- برای یک موزه تئاتر ذی قیمت است. 
وی افزود: ممکن است علاقه مندان تئاتر بروشورها 
و پوســترهایی را جمــع آوری کرده باشــند که 
دست نخورده و بلااستفاده باشند اما وقتی وارد این 
موزه شوند قابل استفاده می شوند. این فراخوانی 
که به زودی به صورت رســمی تر اعــلام خواهد 
شد، کمک می کند که این موضوع غنی تر شود.  
این کارگــردان در ادامه ســخنانش درباره لزوم 
تأسیس این موزه گفت: طبیعی است که تعریف 
موزه مشــخص اســت. وقتی ما به گذشته نگاه 
می کنیم، شــناختی که از طریق اسناد و مدارک 
پیدا می کنیم، خود نشان دهنده عمق و ریشه های 
یک حرکت است؛ اعم از اینکه این موزه به دوران 
باستانی تعلق داشته باشد یا دوره های تاریخی یا 

حتی نزدیک تر به ما. این قضیه کمک می کند که 
شما یک پدیده فرهنگی را به صورت عمیق تری 
پیگیری کنید.  در مورد تأسیس موزه تئاتر سال ها 
این بحث وجود داشــت. حتی من در ســال 7۰ 
زمانی که مدیرعامل فرهنگســرای بهمن بودم، 
2 ســال موزه هنرهای نمایشی جهان را در آنجا 
داشتیم که بعداً به دلایل مختلفی برچیده شد. در 
آنجا هم عروسک ها، اشیا و لباس های نمایش های 

آیینی ایران و هم جهان را نگهداری می کردیم. 
غریب پور با بیان اینکه جامعه تئاتر برای معرفی 
خودش به مخاطبان و نسل های آینده به موزه نیاز 
دارد، اضافه کرد: تأسیس این موزه کمک بزرگی 
است که ما بخشی از آنچه نقطه وصل ما به تاریخ 
می شود را در دسترس عموم قرار بدهیم. خود من 
با کســانی برخورد کرده ام که با اینکه در فضای 
فرهنگی زندگی می کنند و حتی اطلاعات خوبی 
هم در این زمینه دارند، وقتی اسامی کسانی که 
هنوز در قید حیاتند و در تئاتر دهه 4۰ یا ۵۰ مؤثر 
بوده اند را می شنوند، آن ها را نمی شناسند و این 
تأسف آور است. ولی یک موزه امکان این را فراهم 
می کند که شخصیت های مؤثر و تعیین کننده و 
کسانی که برای تئاتر زحمت کشیده اند تا این هنر 
به دســت امروزی ها برسد را به نسل های بعدی 

بشناساند. 
غریب پور در پاسخ به این ســؤال که چه میزان 
بودجــه ای برای طراحــی و ســاخت این موزه 
اختصاص خواهد یافت، گفت: هرچند این بودجه 
توسط معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی تأمین می شــود و حتی ما در این راه از 
شهرداری هم متوقعیم که کمکش را برای ساخت 
موزه از ما دریغ نکنــد، ولی در حال حاضر و بنا 
بر دلایل مختلفی از جمله اینکه وسعت بخشــی 
به ساختمان و مفیدکردنش تابع نقش هایی است 
که در آینده طراحی می کنیم، برآوردی از اینکه 
چــه هزینه ای به این موزه اختصاص پیدا خواهد 
کرد، نشده است. اما طبیعی است که این کار باید 
توســط من به عنوان مدیر پروژه با یک محاسبه 
دقیق مالی انجام شود تا بتوانیم موزه را به سرانجام 

برسانیم. 

آنچه می خوانید

بهــروز غریب پــور معتقد اســت 
بــه  بهــار 97  در  تئاتــر   مــوزه 
بهره بــرداری می رســد و البتــه 
احتمال اینکه به دهه فجر امسال 

هم برسد، وجود دارد
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خط عبرت

توهم خونين مرد آبادانى در خانه 
توهم  مرد جوان كــه در  ركنا: 
معشوقه  را  فرزندانش  شيشه اى 
همسرش مى ديد دست به انتقام 
جويى هولناكى زد. ســاعت 10 
صبح پنجشــنبه گذشته مردى 
در تمــاس با پليس آبــادان از 

سناريوى سياهى خبر داد.
اين مــرد عصبانى ادعا كرد كه 
همسرش شــب گذشته با مرد 

غريبه اى رابطه شيطانى داشته و صبح امروز وقتى پا به خانه گذاشته با صحنه 
هولناكى روبه رو شــده و آن ها را در يكى از اتاق هاى داخل خانه زندانى كرده 
است. بدين ترتيب تيمى از مأموران پليس آبادان در منطقه سليچ شرقى حاضر 
شدند و وقتى پاى در خانه مرد عصبانى گذاشتند با صحنه عجيبى روبرو شدند.
مرد جوان با 2 چاقوى خونين در جلوى در خانه در انتظار مأموران نشسته بود و 
مأموران در اين مرحله احتمال دادند كه اين مرد دست به جنايت خونينى زده 
است. در اين مرحله مأموران چاقوهاى خونين را از دست مرد پريشان گرفتند 
و به آرامى پاى درخانه گذاشــتند. مأموران زمانى كه وارد خانه قديمى شدند 
به ســمت اتاق خواب رفتند و زمانى كه در اتاق باز شد صحنه هولناكى پيش 
روى مأموران قرار گرفت كه در اين صحنه 2 كودك خردسال در كنار مادرشان 
كه غرق خون روى زمين افتاده بود اشك مى ريختند. زن جوان از ناحيه شكم 
و ســينه هدف ضربات چاقو قرار گرفته بود و به خاطر خونريزى زياد بيهوش 
شــده و روى زمين خوابيده بود كه خيلى زود امدادگران اورژانس براى نجات 
جان اين زن در محل حاضر شدند و وى را به بيمارستان شهيد بهشتى منتقل 
كردند. تيم پليسى در تحقيق از همسايه هاى اين خانه قديمى شنيدند كه مرد 
عصبانى كه «هنتوش» نام دارد اعتياد به شيشه دارد و از 2 روز قبل به خاطر 
توهم شيشه با همسرش درگير شده است. مأموران در اين شاخه از تحقيقات 
پى بردند كه «هنتوش» روز حادثه به خاطر توهم شيشه اى زمانى كه وارد خانه 
شده فرزندانش را به شكل مرد غريبه اى مى بيند و فرضيه خيانت زنانه را پيش 
روى خودش تداعى مى كند كه در اين سكانس با برداشتن چاقو از آشپزخانه 
به سمت همسرش حمله مى كند و ضرباتى به وى مى زند و در ادامه زمانى كه 
قصد حمله به فرزندانش كه آن ها را در نقش مرد غريبه مى ديد، همسرش براى 
نجات جان فرزندانش خود را به جلوى ضربات چاقوى هنتوش پرت كرده است.
اين مرد شيشه اى پس از 2 روز و در حالى كه همسر و فرزندانش را داخل اتاق 
زندانى كرده بود با پليس تماس گرفته و ماجراى خيانت را گزارش كرده است.
بنا به اين گزارش، زن جوان كه در وضعيت ســختى قرار دارد در بيمارستان 
تحت نظر قرار دارد و مرد شيشه اى با دستور بازپرس پرونده با قرار وثيقه روانه 

زندان شده و تحقيقات تكميلى در اين پرونده هولناك ادامه دارد.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

نقشه شوم نصاب ماهواره
براى زن جوان

 خط قرمز: مــرد جوان كه در جريان يك جنايت، زنى را 
مقابل چشــمان فرزندش با چاقو كشته بود ديروز با حكم 

چهارم  شــعبه  قضات 
دادگاه كيفرى اســتان 
تهــران بــه قصــاص 

محكوم شد. 
پرونده،  گــزارش  بــه 
ساعت 6 عصر 21 تير 
ماجراى  گذشته،  سال 
اين جنايت به كلانترى 

150 تهرانسر اطلاع داده شد. يكى از همسايه ها به مأموران 
و بازپرس گفت: «داخل خانه بودم كه با شــنيدن صداى 
داد و فرياد و جيغ هاى زن همســايه به طبقه پايين آمدم 
كه ناگهان جوانى 30 ســاله را مقابلم ديدم. او در راه پله ها 
مرا به ســمت ديوار پرتاب كرد و به ســرعت از ساختمان 
خارج شد. وقتى به خانه زن همسايه  رفتم او را خون آلود 
ديدم. چاقويى نيز در پهلوى سمت چپش بود. به سرعت با 
اورژانس و پليس تماس گرفتم و بعد هم او را به بيمارستان 
انتقال داديم.» پســر هفت ســاله اين زن كه شاهد نزاع 
بود به پليس گفت: «شــوهر عمه ام به مادرم حمله كرد.» 
با كســب اين اطلاعات كارآگاهان پى بردند سياوش پس 
از اين جنايت پا به فرار گذاشــته است. بنابراين پاتوق ها و 
مخفيگاه هاى سياوش تحت نظر گرفته شدند تا اينكه قاتل 
فرارى روز 31 تير در كرج دســتگير شد. وى وقتى تحت 
بازجويى قرار گرفت، پرده از راز جنايتش برداشت و نخست 
همسرش را عامل جنايت دانست. اما بعد به جنايت اعتراف 
كرد. عامل قتل در جلسه محاكمه به قضات شعبه چهارم 
دادگاه كيفرى گفت: من در كار نصب تجهيزات ماهواره اى 

بودم اما از حدود چهار ماه قبل از حادثه بيكارشده بودم.
بــه همين خاطر تصميم گرفتم تا با ســرقت، هزينه هاى 
زندگى را تأمين كنم. با اطلاع دقيقى كه از وضعيت زندگى 
خانوادگى برادرزنم داشــتم، تصميم گرفتم به هر شــكل 
ممكن طلا و جواهرات آن ها را ســرقت كنــم. آن  روز به 
خانه برادرزنم رفتم. پسرشان داخل كوچه مشغول بازى با 
دوستانش بود. به همين خاطر در ورودى ساختمان باز بود. 
خودم را به آپارتمان برادرزنم رساندم و زنگ خانه اش را زدم 
كه همسرش در را باز كرد، قصد ورود به خانه را داشتم كه 
مانع شد اما من با قرار دادن پا در ميانه در، مانع بسته شدن 
در شدم. همان موقع شــروع به داد و فرياد كرد و من نيز 
در حالى كه خيلى ترسيده بودم با چاقويى كه همراهم بود 
چند ضربه به گردن و پهلويش زدم كه در اثر ضربه اى كه به 
پهلويش زدم، دسته چاقو شكست. در همين زمان يك پسر 
جــوان از طبقه بالا به پايين آمد كه من او را به عقب هل 
داده و به سرعت از خانه خارج شدم.» متهم پس از محاكمه 
در شــعبه چهارم دادگاه كيفرى استان تهران به رياست 
قاضى اصغر عبداللهى وبا حضور قاضى «كيخواه» با توجه به 
مستندات موجود درپرونده، به قصاص-اعدام- محكوم شد.

خط حادثه

چهارم  شــعبه  قضات 
دادگاه كيفرى اســتان 
تهــران بــه قصــاص 

پرونده،  گــزارش  بــه 
 تير 
ماجراى  گذشته،  سال 
اين جنايت به كلانترى 

خط قرمز: دوقلوهاى شــيطان صفت كه زن جوانى را 
پس از ربــودن در خودروى ســوارى ال 90 مورد آزار 

و اذيــت قرار داده بودند در جريان تحقيقات پليســى 
كارآگاهان اداره شــانزدهم پليس آگاهى شناســايى و 
دســتگير شــدند. پانزدهم فروردين زن جوانى ساكن 
شرق تهران (منطقه نارمك) به همراه پدرش به كلانترى 
144 تهرانپارس مراجعه و عنوان داشــت كه توسط دو 
سرنشين يك دستگاه خودرو سوارى ال 90 مورد آزار و 

اذيت و سرقت قرار گرفته است. 

با تشــكيل پرونده مقدماتى با موضوع «سرقت همراه 

با آزار و اذيت» و به دســتور رئيس شــعبه سوم دادگاه 

كيفرى تهران، پرونده براى رســيدگى در اختيار اداره 
شانزدهم پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت.

خانم جوان با حضور در اداره شانزدهم پليس آگاهى در 
اظهاراتش به كارآگاهان گفت: ساعت 21 روز گذشته از 

ميدان هفت حوض به عنوان مسافر و به مقصد فلكه اول 
تهرانپارس سوار يك دستگاه خودرو ال 90 سفيدرنگ 

شــدم. راننده و سرنشــين خودرو كه حدوداً 30 ساله 
بودند، بعد از طى مسافت كوتاهى تغيير مسير دادند ؛ 

سرنشــين جلو به عقب خودرو آمد و با تهديد چاقو مرا 
مورد آزار و اذيت قرار داد. در ادامه راننده ال 90 نيز مرا 
مورد آزار و اذيت قرار داد و پس از ســرقت گوشى تلفن 
همراه، يك زنجير و گوشواره طلا، من را در خيابان اتحاد 

از خودرو بيرون انداخته و از محل متوارى شدند. 

با توجه به حساسيت موضوع تيم ويژه اى از كارآگاهان اداره 

شانزدهم تحقيقات پليسى براى شناسايى و دستگيرى 
دو متهــم پرونده وارد عمل شــدند.  در اولين مرحله از 
اقدامات پليســى، با بهره گيرى از اطلاعات بدست آمده 

از شاكى پرونده، كارآگاهان موفق به شناسايى خودرو ال 

90 متهمان شدند. با شناسايى مالك خودرو، كارآگاهان 

اطــلاع پيدا كردند كه خودرو متعلق به فردى حدود 60 

ساله است كه به هيچ عنوان با مشخصات ظاهرى متهمان 
پرونده همخوانى نداشــت؛ در ادامه و با اقدامات پليسى، 

كارآگاهــان اطلاع پيدا كردند كه مالك خودرو داراى دو 
پسر دوقلو به نام هاى حامد و حميد 30 ساله است و ال 

90 نيز در اختيار آن ها قرار دارد.
با شناسايى تصاوير حامد و حميد از سوى شاكى پرونده، 

دســتگيرى اين دو نفر در دســتور كار كارآگاهان قرار 
گرفت ؛ در بررسى سوابق حامد و حميد، مشخص شد 
كه آن ها از مجرمين ســابقه دار در زمينه زورگيرى و 
سرقت به ويژه ســرقت منزل هستند كه به تازگى در 
زمينه خريد و فــروش و نگهدارى موادمخدر نيز فعال 
شــده اند. در شــرايطى كه برادران دوقلو به واســطه 
ارتكاب جرايم مختلف در محل سكونتشان در خيابان 

دماوند، بعد از پل خاقانى حضور نداشــتند، شناسايى 
ديگر محل هاى تردد آن ها در دســتور كار كارآگاهان 
قرار گرفت و همزمان با آن دســتور توقيف خودرو ال 

90 و دســتگيرى سرنشينان آن نيز در سيستم جامع 
پليس ثبت شــد.  در ادامه اقدامات پليسى، كارآگاهان 

اداره شــانزدهم اطلاع پيدا كردند كه يكى از برادران به 

نام «حميد» در محدوده محل سكونتشان مشاهده شده 

است كه بلافاصله اين محل تحت كنترل نامحسوس قرار 

گرفت و سرانجام 19 فروردين و در شرايطى كه حميد 
قصد خروج از منزل را داشت، وى را دستگير و به اداره 

شانزدهم پليس آگاهى تهران بزرگ منتقل كردند. 
حميــد پس از انتقال به اداره شــانزدهم پليس آگاهى 
صراحتاً به اقدام شيطانى و سياه خود و برادرش اعتراف 
و در اظهاراتش عنوان داشــت:در شب حادثه به همراه 
بــرادرم حامد با خودرو ال 90 پدرمان بيرون رفتيم. در 

ميدان هفت حوض، خانم جوانى را به عنوان مسافر سوار 

ماشــين كرديم. حامد راننده بود و من در صندلى جلو 
خودرو نشســته بوديم كه ناگهان در حين حركت، من 
از صندلى جلو به عقب رفتم و با تهديد و ضرب و جرح 

اموال وى شامل كيف، انگشتر و گردنبند طلا و گوشى 

تلفن همراه اين خانم را ســرقت و در ادامه با تهديد و 

زور...؛ در انتهاى اتوبان قديم اســبدوانى لحظه اى توقف 
كرديم و جايم را با برادرم عوض كرديم. من پشت فرمان 
نشسته بودم و برادرم حامد نيز با تهديد و زور...؛ نهايتاً آن 

خانم جوان را در مكانى خلوت و تاريك در خيابان اتحاد 
از ماشين پياده كرده و از محل متوارى شديم. 

با اعترافات صريح حميد، مخفيگاه مجردى دو برادر در 

محدوده شرق تهران شناسايى و در شرايطى كه حامد 
از دســتگيرى برادرش اطلاعى نداشت، او نيز در داخل 

مخفيگاهشان دستگير و پس از انتقال به اداره شانزدهم 
پليس آگاهى، اظهارات و اعترافات برادرش را تأييد كرد. 

ســرهنگ كارآگاه حميد مكرم، معاون مبارزه با جرايم 
جنايى پليس آگاهى تهران بزرگ با اعلام اين خبر گفت: 
با صدور قرار قانونى از ســوى مقام قضايى، هر دو متهم 

روانه زندان شــدند. همزمان تحقيقات جهت شناسايى 
ديگر شــكات احتمالى پرونــده در دســتور كار اداره 
شــانزدهم پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفته است 
لذا از شكات احتمالى دعوت مى شود تا براى شناسايى 

تصاوير متهمان به اداره شــانزدهم پليس آگاهى تهران 
بزرگ در خيابان وحدت اسلامى مراجعه كنند.

اعترافات سياه دو قلوهاى شيطانى

خط قرمز: جوان شــيادى كه با معرفى خودش به عنوان 
تبعه خارجى اموال مسافران كشورهاى عرب زبان در مشهد 
را سرقت مى كرد، دستگير شد. فرمانده انتظامى مشهد با 
اعلام اين خبر گفت: دســتگيرى اين ســارق 34 ساله از 
اسفندماه سال گذشــته و به دنبال دريافت گزارش هايى 
مبنى بر سرقت از چند مسافر خارجى كه به مشهد آمده 
بودند، در دســتوركار پليس قرار گرفت. سرهنگ محمد 
بوستانى افزود: تحقيقات و بررسى هاى اوليه حاكى از آن 
بود كه عامل اين سرقت هاى فريبكارانه، با معرفى خود به 
عنوان تبعه خارجى، با مسافران و توريست هاى كشورهاى 
عرب زبان طرح دوستى ريخته و پس از خوراندن آبميوه، 

دوغ يا مواد خوراكى آلوده به مواد بيهوشــى، اموال آنان را 
به سرقت مى برد. وى تصريح كرد: در همين راستا تيم هاى 
دايره آگاهى كلانترى شهيد آستانه پرست مشهد پس از 
كنترل و مراقبت هاى نامحسوس در هسته مركزى شهر، 
اين متهم 34 ساله را شناســايى و در اقدامى غافلگيرانه 
دستگير كردند. وى پس از انتقال به كلانترى و بازجويى هاى 
انجام شده به پنج فقره سرقت از توريست هاى خارجى به 
وسيله مواد بيهوشى اعتراف كرد كه تحقيقات بيشتر از او 
در حال انجام است. رئيس پليس مشهد در ادامه همچنين 
از دســتگيرى دو سارق حرفه اى 40 و 44 ساله كه داراى 
سوابق كيفرى هستند و به موادمخدر اعتياد دارند، خبر داد 

و گفت: اين دو متهم در بازجويى ها به سرقت هاى سريالى 
باطرى خودروها در محدوده خيابان هاى كوهسنگى، حكيم 

نظامى و بهار مشهد اعتراف كرده اند.
وى گفت: اين متهمان كه توسط كارآگاهان كلانترى جهاد 
دستگير شده اند، در ادامه اعترافات خود مدعى شدند كه 
باطرى هاى مسروقه را به قيمت 40 هزار تومان به دو نفر 
مالخر فروخته اند. ســرهنگ بوستانى با بيان اينكه از اين 
متهمان 22 عدد باطرى خودرو كشــف شده است، افزود: 
تلاش و تحقيقات براى شناســايى و دستگيرى مالخران 
اموال مسروقه و نيز كشف ساير سرقت ها و جرايم احتمالى 

متهمان همچنان ادامه دارد.

دستگيرى دزد اموال توريست هاى مشهد



خط حادثه

دزدان منازل غرب مشهد 
يك زن و مرد جوان بودند

خط قرمز- كاهانى مقدم: زن و مرد جوانى كه مرتكب ســرقت هاى سريالى از 
منازل مســكونى غرب مشهد مى شدند با تلاش و تحقيقات گسترده كارآگاهان 
پليس دستگير شدند. رئيس پليس آگاهى خراسان رضوى در تشريح چگونگى 
شناسايى و دستگيرى اين سارقان به خبرنگار ما گفت: از چندى قبل و به دنبال 
دريافت گزارش هاى متعدد از ســرقت منازل مســكونى و آپارتمان هاى واقع در 
منطقه قاســم آباد و حوالى بلوار ميثاق مشهد، پرونده اى در اين رابطه تشكيل و 
اكيپى از كارآگاهان پايگاه غرب پليس آگاهى اين شهر عهده دار رسيدگى به آن 
شــدند. ســرهنگ حميد رزمخواه اضافه كرد: اين كارآگاهان با توجه به اهميت 
موضــوع تحقيقات گســترده اى را آغاز كردند و پس از كنتــرل و مراقبت هاى 
نامحسوس در محل هاى احتمالى تردد و فعاليت سارقان، به زن جوانى مشكوك 
شده و او را دســتگير كردند. وى خاطرنشان كرد: در بازرسى از منزل مسكونى 
اين زن جوان كه با هماهنگى مقام قضايى انجام شد، مقادير قابل توجهى اموال 
مسروقه، از جمله 15 دستگاه تلويزيون «ال سى دى» و «ال اى دى»، لپ تاپ، 
آبگرمكن، لوله و لوازم بهداشتى و قطعات خودرو كشف شد. رئيس پليس آگاهى 
خراســان رضوى ادامه داد: با توجه به كشف اين مقدار اموال مسروقه، زن جوان 
بار ديگر مورد بازجويى هاى علمى و پليســى قرار گرفت كه به ارتكاب سرقت با 
همدستى مرد 31 ساله اى اعتراف كرد. به دنبال اين اعترافات همدست وى نيز در 
عملياتى غافلگيرانه به دام افتاد و به پايگاه غرب آگاهى مشهد انتقال يافت. اين دو 
متهم سپس در بازجويى هاى انجام شده به سرقت از 28 منزل مسكونى واقع در 
محدوده قاسم آباد، بلوار الهيه، مجيديه و اميريه اعتراف كردند. سرهنگ رزمخواه با 
بيان اينكه هفت فقره سرقت منزل ديگر كه توسط متهمان انجام شده نيز در حال 
بررسى است، اضافه كرد: در اين پرونده تاكنون 15 مالخر اموال مسروقه در نقاط 
مختلف شهر مشهد شناسايى و دستگير شده اند و مقادير زيادى اموال مسروقه نيز 
از آنان به دست آمده است كه تحقيقات بيشتر در اين زمينه همچنان ادامه دارد.

پشت پرده شوم شليك خونين 
به يك زن در اراك 

 خط قرمز: مردى كه در اراك همسر خود را با شليك گلوله زخمى كرده بود در 
كمتر از 3 ساعت در عمليات پليس دستگير شد.  بر اساس اعلام پليس استان 
بعدازظهر روز گذشته در پى گزارش يك تيراندازى و زخمى شدن خانمى در يكى 
از محله هاى شهر اراك مشخص شد مرد ميانسالى با يك اسلحه كلت به سمت 
همسرش شليك كرده و سبب آسيب ديدگى او از ناحيه گونه شده است. همسر 
اين فرد بلافاصله به بيمارستان منتقل شد و بر اساس اعلام روابط عمومى علوم 
پزشكى استان وضعيت جسمى وى مطلوب مى باشد. ضارب كه از محل متوارى 
شده بود در كمتر از سه ساعت دستگير و يك قبضه اسلحه كلت غيرمجاز نيز از 
او كشف شد. او علت و انگيزه اين اقدام خود را اختلافات خانوادگى و فشارهاى 
روحى روانى اعلام كرد اما بررسى هاى بيشتر از سوى پليس در حال انجام است.
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مرگ تلخ زن جوان
10 روز بعد از عروسى 

 خط قرمز: زن جوانى 10 روز پس از مراسم عروسى اش 
بر اثر گازگرفتگى جان باخت. 

فرمانده انتظامى شهرســتان رشــتخوار گفت: ظهر روز 
پنجشنبه بيست و چهارم فروردين ماه در پى اعلام مرگ 
مشــكوك زنى جوان در روستاى نوق از توابع شهرستان 
رشتخوار بلافاصله تيمى از مأموران به محل حادثه اعزام 

شدند.
در بررسى هاى عوامل انتظامى در محل حادثه مشخص 
شــد كه خانمى بيست ساله كه كمتر از ده روز از مراسم 
ازدواجش نگذشــته در پى نشت كپسول گاز متصل به 
آبگرمكــن منزلش دچار گاز گرفتگى شــده و به هنگام 

انتقال به بيمارستان جان باخته است.

قتل معلم فداكار در نيكشهر
 خط قرمز: بر اثر تيراندازى افراد مســلح ناشــناس در 

نيكشهر اكبر بلوچزهى معلم نيكشهرى به قتل رسيد. 
على مــرادى مدير روابــط عمومى آمــوزش و پرورش 
سيستان و بلوچستان با اعلام اين خبر گفت: بعد از نماز 
مغرب در روستاى جلايى كلگ (بخش مركزى نيكشهر) 
اكبر بلوچزهى به همراه دو فرزندش در حاليكه به سمت 

در حركت  منــزل 
بود، براثر تيراندازى 
افراد مسلح ناشناس 

به قتل رسيد.
افــزود:  مــرادى 
ايــن  فرزنــد  دو 
نيكشــهرى  معلم 
نيــز زخمــى و به 
منتقل  بيمارستان 

شــدند. درهمين حال مديركل آموزش وپرورش استان 
سيستان و بلوچستان علت قتل يكى از معلمان اين استان 

را توضيح داد. 
عليرضا نخعى مديركل آموزش وپرورش استان سيستان و 
بلوچستان در رابطه با قتل يك معلم در استان سيستان و 
بلوچستان گفت: يكى از معلمان ساكن روستايى از توابع 
نيكشهر پس از خروج از مســجد توسط برخى افراد به 

رگبار بسته شد و متأسفانه جان خود را از دست داد.
وى افزود: علت اين حادثه تلخ، نزاع محلى در اين روستا 
بوده كه منجر به ايجاد درگيرى شــده است و متأسفانه 

برخى افراد با اسلحه اقدام به كشتن اين معلم كرده اند.
مديركل آموزش  و پرورش استان سيستان و بلوچستان 
تأكيد كرد: حادثه اى كه منجر به مرگ معلم شد ارتباطى 
با حوادث دو سال گذشته كه توسط برخى جريانات خاص 
رخ مى داد، نداشته و ريشه اين حوادث در منطقه خشك 

شده است.

خط خبر

 دوشنبه 28 فروردين 1396 
 19 رجب 1438 17 آوريل 2017  سال سى ام  شماره 8376 

در حركت  منــزل 
بود، براثر تيراندازى 
افراد مسلح ناشناس 

افــزود:  مــرادى 
ايــن  فرزنــد  دو 
نيكشــهرى  معلم 
نيــز زخمــى و به 
منتقل  بيمارستان 

خط قرمز- سعيد كوشــافر: در حالى كه روز شنبه يك 
صندوق قرض الحسنه در خيابان بهمن مشهد مورد سرقت 
مسلحانه قرار گرفته و حدود 3 ميليون تومان پول به سرقت 
رفته بود، مشهد يكشنبه نيز شاهد سرقت مسلحانه از بانك 
ديگرى بود، اين در حالى است كه پليس آگاهى هنوز هيچ 
خبرى از شناسايى يا سرنخ هايى كه منجر به شناسايى سارق 

مسلح قبلى شود به رسانه ها ارائه نكرده است.
بنا بر گزارش خبرنگار ما حدود ظهر روز يكشنبه، شعبه بانك 
صادرات كه در اواسط بولوار بهمن مشهد و نبش يك كوچه 
فرعى قرار دارد، توســط دو ســارق مسلح موتورسوار هدف 

سرقت قرار گرفت. 
سارقان كه ســوار بر موتورسيكلت سياه رنگى بودند و كلاه 
ايمنى بر ســر  داشــتند وارد بانك صادرات شده و با تهديد 
كارمندان و حاضران در اين شــعبه اقدام به سرقت پول نقد 
موجود كردند. جالب اينجــا بود كه نگهبان حاضر در بانك 
اسلحه نداشت و پشت به در نشسته بود و همين امر باعث شد 
تا در عمل نتواند هيچ نقش مؤثرى در جلوگيرى از ســرقت 
داشته باشــد. آن ها پس از سرقت به سرعت از شعبه خارج 

شده و سوار بر موتورسيكلت خود از محل متوارى شدند.
پس از اين بود كه مراجعان و مشــتريان بانك كه به شدت 
ترســيده بودند به خيابان آمده و با ايجاد سر و صدا از مردم 
خواســتند تا راه سارقان مسلح را ســد كنند، اما سارقان با 
ســرعت هر چه تمام تر و در ميان نگاه هاى بهت زده مردم، 

منطقه را ترك كردند.
دقايقى بعد مأموران پليس آژيركشان به بولوار بهمن رسيدند 
و پس از طى دوربرگردان بولوار در مقابل شعبه توقف كردند، 
آن ها بلافاصله مشتريان حاضر را به داخل شعبه هدايت كرده 
و اقدام به نواركشــى محل نمودند تا مدارك و شواهد باقى 

مانده از سارقان از بين نرود. 
* سرنخ هايى از سارقان

در عين حال و به محض اينكه مشــخصات اوليه سارقان به 
مأموران ارائه شــد طرح مهار در بولوار بهمن و خواجه ربيع 
به اجرا درآمد كه البته ثمرى در برنداشت و سارقان از محل 
دور شــده بودند و تنها يك ترافيك شــديد و قفل در بولوار 

ايجاد شد.
در همين حــال فرمانده انتظامى خراســان رضوي گفت: 
ساعت 11/31ظهر يكشــنبه دو مرد موتورسوار كه كلاه بر 

سر داشتند وارد بانك صادرات شعبه خيابان بهمن در بلوار 
خواجه ربيع مشهد شدند. سردار بهمن اميرى مقدم گفت: 
راننده موتورسيكلت در داخل بانك اسلحه اى در دست گرفته 
و سرنشــين او نيز با تبر اقدام به تهديــد كاركنان كردند و 
برابر تحقيقات اوليه حدود 10 ميليون تومان وجه نقد را به 

سرقت بردند.
وى گفــت: ســارقان بلافاصلــه از بانــك بيــرون زده و با 

موتورسيكلت سياه رنگ از محل متوارى شدند. 
ســردار اميرى مقدم خاطرنشــان كرد: مأموران انتظامى با 
دريافــت اين گزارش در كوتاه تريــن زمان ممكن خود را به 
محل رســانده و طرح مهار در دستور كار پليس قرار گرفت. 
وى با اشاره به اين مطلب كه عمليات پليسى با ردزنى هاى 
گســترده براى شناســايى و دســتگيرى عاملان ســرقت 
مســلحانه ادامه دارد و پليس به سرنخ هايى دست يافته كه 
ان شاءاالله به زودى خبر دستگيرى اين افراد را به شهروندان 
اطلاع رســانى خواهيم كرد، گفت: از شهروندان انتظار داريم 
در صورت داشــتن هرگونه اطلاعاتى در اين رابطه مراتب را 
به فوريت هاى پليســى 110 اطلاع دهند. در حالى فرمانده 
انتظامى خراسان رضوي خبر از شناسايى سرنخ هايى سارقان 
مسلح موتورسوار مى دهد كه پليس آگاهى هيچ اطلاعات يا 
خبر اميدواركننده اى در اين خصوص به رسانه ها نداده است.

* پليس دير رسيد
خبرنگار ما كه دقايقى پس از سرقت در محل حضور داشت، 
در گفت وگــو با اهالى محل و شــاهدان ماجرا به جزئيات 

بيشترى از اين سرقت دست يافت.
يكى از اهالى محل به خبرنگار خط قرمز گفت: كسى متوجه 
سرقت نبود تا اينكه سروصدايى از بانك بلند شد كه نگاه ها را 
به آن ســمت كشيد، اين در حالى بود كه در همان زمان دو 

موتورسوار به سرعت از محل دور شدند.
او گفت: بسيارى از اهالى بولوار بهمن موتورسوار هستند و با 
دور شدن موتورسوارهاى سارق و گم شدن در ترافيك بولوار 

شناسايى آن ها از اهالى موتورسوار مشكل شد.
يكى از كســبه محل نيز كه از ترافيك ايجاد شــده حاصل 
از طرح مهار گلايه داشــت گفت: به محض ايجاد سروصدا 
از مغازه خارج شــدم كه موتورسوارها را در حال فرار ديدم، 
مأموران دقايقى بعد رسيدند و چند دقيقه طول كشيد تا به 
اوضاع مسلط شوند، آن ها زمانى طرح مهار را اجرا كردند كه 

سارقان موتورسوار كيلومترها از محل سرقت دور شده بودند 
و فقط طرح شامل اهالى موتورسوار بولوار بهمن شد. او گفت: 
به نظر مى رسد بايد رد سارقان موتورسوار را از دوربين هاى 
مداربسته گرفت و در مسير فرار آن ها طرح را اجرا مى كردند 

نه در محل سرقت.
* طرح مهار بعد از سارقان

عبادى كه خود را از اهالى محل معرفى كرد، گفت: كم كم 
آماده مى شــدم براى نماز راهى مسجد شوم كه سروصداى 
بانك توجهم را جلب كرد و ســپس چشــمم در بولوار به 
موتورســوارها افتاد. از اينجا تا كلانترى راهى نيســت، اما 
مأمورها با تأخير رسيدند، هر چند كه آن ها با هر سرعتى هم 
كه مى رسيدند باز سارقان متوارى شده بودند، اما سرعت عمل 

پليس در اين حادثه خيلى كند بود.
شهريار از خودروهاى مسافركش كه گرفتار ترافيك شده بود 
هم به خبرنگار ما گفت: مأموران با بســتن راه مردم چگونه 
مى خواهند دزدان را شناســايى و دستگير كنند. آن ها الان 
ده ها كيلومتر دور شده اند، اما مأموران هنوز در محل سرقت 

دنبال آن ها مى گردند.
بانك صــادرات بولوار بهمن يكى از معدود بانك هاى دولتى 
اســت كه در اين منطقه به مردم خدمات ارائه مى كند و به 
خاطر همين مورد توجه كســبه و اهالى محل است. اين در 
حالى است كه اين از لحاظ امنيتى جزو حاشيه شهر مشهد 
به حســاب آمده و طى ماه هاى گذشته مشكلات زيادى را 

پديد آورده است.
بــه گفته اهالى محــل نيروى انتظامى بايــد حضور جدى 
و مؤثرترى در اين محله داشــته باشد تا بتواند بر ناامنى ها 
غلبه نمايد. به گفته اهالى بولوار بهمن سرقت بانك از جمله 
مواردى اســت كه ســروصدا كرده و توجه رسانه ها را جلب 
مى كنــد در حالى كه مواد مخدر و مســائل اخلاقى در اين 

محله بيداد مى كند.
* احساس ناامنى درشمال شهر

يكى از كسبه از شــهردارى نيز گلايه كرده و مى گويد: اگر 
شــهردارى به همان اندازه كه از مردم پول  مى گيرد خدمات 
ارائه دهد و با اجراى طرح هاى عمرانى مشــكل سد معبر و 
ترافيك اين بولوار را حل كند بسيارى از مشكلات مانند اين 

سرقت كمتر رخ مى دهد.
در همين حال برخى از كســبه از حضور خبرنگار خط قرمز 
مطلع شده بودند، سرقت دو بانك در دو روز متوالى را نشانه 
ضعف پليس در برخورد با جرايم بويژه ســرقت مســلحانه 
دانستند و عنوان كردند كه با اين وضع، هيچ اطمينانى نداريم 
كه شب ها و يا حتى روزها دزدان سراغ محل كسب ما نيايند 
و درآمد روزانه ما را به يغما نبرند. چه بسا موجودى دخل ما 
حتى بيش از 10 ميليونى باشد كه از بانك بردند و پليس بايد 
با اقتدار با عاملان اين قبيل سرقت ها برخورد كرده و امنيت 

را به مردم هديه كند.

پس از سرقت مسلحانه ديروز كه  از يك قرض الحسنه صورت گرفت

دومين سرقت مسلحانه بانك در مشهد



حال وهوای پرسپولیس بعد از قهرمانی شگفت انگیز

نه قرارداد 5ساله تایید شد نه رکوردشکنی برانکو
 فوتبال  حمید رضا عرب  سرخ های پایتخت همان 
طور که پیش بینی می شد زودتر از پایان لیگ توانستند 
جام قهرمانی را به دســت آورند. آخر بارکه پرسپولیس 
صاحب این عنوان شــده بود، به فصل هفتم برمی گردد. 

روزی که تیم در تحت ید افشین قطبی با کلی مشقت و در 
آخرین ثانیه ها توانست جام قهرمانی را از چنگ سپاهان 

در بیاورد . 
قهرمانی تازه سرخ ها اما فرسنگ ها متفاوت از آن جامی 
است که در فصل هفتم به دست آمد. شرایطی کاملا تازه 
که هیچ شباهتی با آن روزها ندارد. پرسپولیس فصل هفتم 
نه فرصت رکوردشــکنی داشــت و نه اینکه سرمربی اش  
می دانست حتما فصل آینده می تواند روی نیمکت این 

تیم بنشیند. اکنون اما با قهرمانی پرسپولیس صحبت از 
تداوم حضور برانکو روی نیمکت این تیم است. آن هم به 
مدت 5فصل! خبری که معلوم نشد از کجا بیرون جهید و 
عاملانش چه کســانی بودند چون نه باشگاه پرسپولیس 

این خبر را تایید کرد، نه برانکــو و نه حتی نزدیکانش. در 
فضای فوتبــال ایران که صبر و  حوصلــه هیچ جایگاهی 
ندارد خیلی بعید و دورازذهن اســت که این چنین پای 

یک مربی بایستند. 
البته اگر چنین اتفاقی رخ دهد فصل نوینی در فوتبال ایران 
بازگشایی خواهد شــد اما تا به امروز هیچ یک از مقامات 
ســرخ خبر ماندن برانکو روی نیمکت ایــن تیم را برای 
5 فصل دیگر تایید نکرده اند.از ســویی سرمربی کروات 

پرسپولیس هرگز درباره رکوردشــکنی با پرسپولیس و 
رسیدن به امتیازهای بالاتر از70 هم حرفی به میان نیاورده 
و دور از ذهن نیست که پرســپولیس را در3بازی آتی با 

ترکیبی کاملا متفاوت در میدان بازی مشاهده کنیم.

 برانکوایوانکوویچ ظاهرا تمام هوش و حواسش را معطوف 
به بازی های آسیایی کرده و می خواهد ناکامی احتمالی 
در آن نقطه را جبران کند و شانس صعود تیمش را زنده 

نگه دارد. 
برانکومی داند که اگر با این پرسپولیس از مرحله نخست 
عبور کند، با توجه به اینکه دیگر کارخاصی درلیگ ندارد، 
ممکن اســت در مراحل حذفی لیگ قهرمانان آسیا هم 

موفق باشد. 

هاشمی نسب: مشکل دایی و کریمی از 
پادرمیانی گذشته است

تسنیم: بازیکن پیشین پرسپولیس و اســتقلال با ابراز ناراحتی از 
اتفاقات به وجود آمده میان علی دایی و علــی کریمی تصریح کرد: 
دایی و کریمی از افتخارات فوتبال ایران هستند اما فکر می کنم کار 
از پادرمیانی میان آنها گذشــته و فقط باید از آنها خواســت یک نفر 
این مسائل را تمام کند. وی افزود: اگر قرار نیست این مشکلات بین 
آنها تمام شود بهتر است در خفا باشد و رسانه ای نشود. ای کاش این 
اتفاقات به وجود نمی آمد  چرا که ضرر آن در چشم فوتبالی ها می رود. 
در شرایطی که فوتبال ما توسط غیرفوتبالی ها احاطه شده بهتر است 

ما فوتبالی ها پشت سر هم باشیم تا فضا برایمان تنگ نشود.

بگوویچ: تا آخرین ثانیه شانس صعود به 
لیگ برتر را داریم

ورزش سه: وینگو بگوویچ سرمربی گلگهر سیرجان در پاسخ به این 
پرســش که آیا تیمش برای صعود به لیگ برتر شانس دارد یا خیر، 
گفت: تا آخرین ثانیه برای صعود به لیگ برتر شــانس داریم و ناامید 
نیستیم. البته نتایج پارس جنوبی، سپیدرود و ملوان هم اهمیت دارد. 
ما خودمان را تحت فشار نمی گذاریم و می خواهیم بازی به بازی جلو 
برویم. متأسفانه در چند بازی از فرصت ها استفاده نکردیم و امتیازهای 

حساسی را از دست دادیم.

دستور منصوریان برای حفظ  کاوه
ورزش: گفته می شود کاوه رضایی به شــدت از بی توجهی باشگاه 
استقلال نسبت به مطالباتش دلخور است. این بازیکن پیش از شروع 
فصل قرارداد نسبتا سنگینی با استقلال امضا کرد اما در فاصله 3 هفته 
مانده تا پایان فصل او تنها 50 درصد از مطالبات خود را دریافت کرده 
است. علیرضا منصوریان در نشست خبری بعد از بازی با صبا با اشاره 
به مشکلات بازیکنان این تیم گفت: باید تلاش کنیم تا کاوه رضایی را 
حفظ کنیم و به تعهدات قرارداد با این بازیکن عمل کنیم. ابراهیمی 
و بقیه بازیکنان نیز مانند کاوه رضایی مهم هستند و باید با همه آنها 
تمدید کنیم. هرچند منصوریان از هم اکنون برای حفظ کاوه رضایی 
دست به کار شده اما گفته می شود این بازیکن اصلا از شرایطش در 
باشگاه استقلال راضی نیست و با این شرایط این باشگاه کار سختی 

برای حفظ ستاره این فصل خود دارد.

کفاشیان: من استراحت می کنم تا تاج 
جوان مصاحبه کند!

فارس: علی کفاشیان نائب رئیس فدراسیون فوتبال در حاشیه جلسه 
کمیته فنی فوتسال که دیروز برگزار شد در مورد اینکه به نظر می رسد 
تاج از تصمیمات اصلی او را کنار گذاشــته اســت، گفت: تصمیمات 
را با هم می گیریم و هماهنگ هســتیم. هر چند که هر کدام گوشه 
کار را گرفته ایم. همانطور که 8 ســال و نیم مدیریت با من بود الان 
هم مدیریت و راهبردی با تاج اســت و حالا من کمتر کار می کنم و 
اســتراحت می کنم و قرار شــده تاج مصاحبه ها را انجام دهد چون 

تازه نفس وجوان است!

واکنش سازمان لیگ به اظهارات پورموسوی 
درباره حرام بودن پاداش قهرمانی

ورزش: سعید فتاحی رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ در پاسخ به 
اظهارات اکبر پورموسوی سرمربی استقلال خوزستان که مدعی شده 
ســازمان لیگ اعلام کرده پاداش قهرمانی حرام است، اظهار داشت: 
چنین چیزی نشنیده ام. پاداش قهرمانی از محل درآمد باشگاه ها به 
آنها داده می شــود. 50 درصد آن به طور مساوی میان تیم های اول 
تا شانزدهم تقسیم شــده و 50 درصد دیگر بر اساس رتبه تیم ها به 
آنها پرداخت خواهد شد. وقتی تیمی به مقام اول می رسد، قطعا پول 

بیشتری می گیرد که همان پاداش قهرمانی است.
وی افزود: این اتفاق در همه جای دنیا می افتد و مبلغ اضافه ای وجود 
ندارد که بخواهیم در مورد آن صحبت کنیم. دوستان باید بگویند چه 
کسی این صحبت را انجام داده است، سازمان لیگ خودش زبان ندارد 

که این حرف را زده باشد.

پرسپولیس و پدیده یک ساعت زودتر  
ورزش:  سعید فتاحی مسئول  مسابقات ســازمان لیگ اعلام کرد:  
طبق اعلام قبلی که پس از مسجل شدن قهرمانی پرسپولیس، جام 
قهرمانی اهدا می شود، مراسم جشن قهرمانی پرسپولیس و اهدای 
جام  روز چهارشنبه 30 فروردین و پس از برگزاری بازی پرسپولیس 
و پدیده  برگزار می شود.  وی افزود: دیدار دو تیم پرسپولیس و پدیده 
از هفته بیست و هشــتم لیگ برتر روز  چهارشنبه ساعت 17:45 در 
ورزشگاه آزادی برگزار می شود.  پیش از این قرار بود این بازی ساعت 

19 آغاز شود.

منصوریان به عنایتی:  بیا دستیار من باش!
ورزش: در حالی که رضا عنایتی اعلام کرده از فصل بعد می خواهد 
مربیگــری کند، در پایان مراســم خداحافظی عنایتــی، علیرضا 
منصوریان سمت او رفت و به همبازی سابق خود گفت: اگر دوست 
داشتی مربیگری کنی فصل بعد بیا اســتقلال و همکار و دستیار 
من شــو... عنایتی هم احتمالا این را به حساب تعارف گذاشت که 
لبخندی زد و تشــکر کرد و رفت. هنوز معلوم نیســت منصوریان 
واقعا تعارف کرد یا پیشــنهاد رســمی داد؟ هدفش شوخی بود یا 

جدی حرف می زد؟

رحمتی گلر استقلال مقابل 
تراکتورسازی

ورزش: فحاشی به رحمتی در دیدار استقلال و گسترش فولاد باعث 
شد تا این شــایعه به راه بیفتد که منصوریان تصمیم دارد از مهدی 
رحمتی در دیدار استقلال و تراکتورسازی استفاده نکرده و حتی او را 
با تیم به تبریز نبرد. با وجود این شایعات خبرنگاری از خرمگاه سوال 
کرد که آیا قرار است رحمتی با تیم به تبریز نرود که دستیار منصوریان 

این خبر را تکذیب کرد. 
وی گفت: در این یک هفته تنها مســئله ای که نشــنیدم عدم سفر 
رحمتی به تبریز است. منصوریان هم شخصی نیست که به خاطر این 
مسائل بازیکن را همراه تیم به تبریز نبرد. به این ترتیب بار دیگر تقابل 
مهدی رحمتی - امیر قلعه نویی که سالهاست با یکدیگر مشکل دارند، 

دوباره شکل خواهد گرفت.

ضد حمله

مسلمان: در پرسپولیس می مانم
ورزش: مسلمان در خصوص فحاشــی به کاپیتان فقید این باشــگاه در جدال برابر 
ماشین سازی گفت: واقعا تنها می توانم برای آنها ابراز تاسف کنم. فحاشی به کسی که 
دستش از این دنیا کوتاه است اتفاق تلخی است که اصلا قابل بخشیدن نیست و برای 

کسانی که این روز تلخ را رقم زدند متاسفم.
هافبک تکنیکی و موفق سرخپوشان که با برنامه شب های فوتبالی صحبت می  کرد در 
خصوص دلیل پاک کردن پست های اینستاگرامی اش گفت: فرهنگ عجیبی رواج پیدا 
کرده و انتقاد را با فحاشی اشــتباه گرفته اند. برای چه باید به مهدی طارمی فحاشی 
کنند، آن هم در صفحه شخصی من؟ مهدی به هیچ عنوان لایق چنین رفتاری نیست و 

باید کمی در خصوص اتفاقات شیرینی که برای باشگاه نیز رقم زده فکر کنند.
مســلمان در خصوص وضعیت قراردادش با پرســپولیس گفت: من یک فصل دیگر 
قراردادم را با این باشــگاه تمدید کرده ام و اگر آنها مایل به ماندنم باشند در این تیم 

خواهم ماند.

بیت سعید: دیگر نه تمرین می کنیم نه بازی!
ورزش: وضعیت استقلال خوزستان عجیب تر از قبل  شده، پورموسوی روز گذشته 
اعلام کرد تیمش با این وضع دیگر تمرین نمی کند و بهتر است مسئولان 11 نفر بشوند 

و به مسابقات بروند. 
حسن بیت سعید در این باره گفت: متأســفانه تیم ما مدت هاست که با مشکل مالی 
مواجه است و مسئولان باشگاه هم هیچ توجهی به وضعیت تیم ندارند. برای استقلال 
خوزستان واقعاً زشت است که چنین وضعیتی را به عنوان نماینده ایران در آسیا تجربه 
می کند. سه هفته دیگر لیگ تمام می شود و هنوز نتوانسته اند پولی به تیم تزریق کنند. 
مهاجم سوسنگردی استقلال خوزستان گفته اســت: بعید می دانم در این سه هفته 
هم اتفاق خاصی رخ دهد. مسئولان اگر می خواستند کمک کنند قبلًا این کار را انجام 
می دادند. بعید می دانم کار خاصی صورت بگیرد. البتــه بازیکنان هم از این وضعیت 
خسته شده اند و اگر پول ندهند، ما نه تمرین می کنیم و نه بازی. واقعاً از این وضعیت 

خسته شده ایم و معلوم نیست چرا هیچ توجهی به تیم ما نمی شود. 14

تلگرامی

1

    شادمانی یک هوادار تیم فوتبال پرسپولیس، در شهر نودان از توابع شهرستان 

کازرون در استان فارس  حادثه آفرید. این هوادار پرسپولیس با هدف مشارکت در 
شادی قهرمانی تیم محبوبش، تیری هوایی با تفنگ ساچمه ای، شلیک کرد اما 

ساچمه ها  پراکنده شده حدود 9 نفر را زخمی کرد.
   پس از عقد قرارداد میان فدراســیون فوتبال و شرکت پوشاک 
ورزشی آدیداس،  این شــرکت برای بازی ایران و ازبکستان پوشاک 

جدیدی را تهیه خواهد کرد.
    در چارچوب هفته بیست و سوم لیگ برتر روسیه، روستوف به همراه سردار 
آزمون، مهاجم ملی پوش کشورمان به مصاف زسکا مسکو رده دومی رفت که این 

دیدار با نتیجه تساوی بدون گل خاتمه یافت.

  کنفدراســیون فوتبال آسیا در ســایت اصلی خود به قهرمانی 

پرسپولیس واکنش نشان داد. 
  فرشاد احمدزاده که به دلیل مصدومیت چند بازی پرسپولیس را از دست 
داد، در حال حاضر وضعیت بهتری دارد و به احتمال فراوان به بازی مقابل پدیده 

خواهد رسید.
  مراسم اهدای جایزه علی اصغر حســن زاده، بهترین بازیکن 

فوتسال آسیا در ســال ۲۰۱۶ صبح دیروز از سوی علی کفاشیان، 
اهدا شد.

  عبداللهی، سرپرست تیم استقلال درباره عملکرد حنیف عمران زاده مقابل 

صبا گفت: عمران زاده در این دیدار عملکرد خوبی داشت و هیچ جای شبهه ای  

از خود بر جای نگذاشت. او حتی یک توپ را از روی خط دروازه صبا بازگرداند.
  فریده شجاعی همســر مرحوم پورحیدری گفت: از صمیم قلب 

می خواســتم به برانکو و اعضای تیم پرســپولیس تبریک بگویم 
چون هم مستحق قهرمانی بودند و هم سال گذشته به منصور لطف 

داشتند.
  پروین درباره فحاشی تبریزی ها گفت: برایم اهمیت ندارد.او همچنین 
درباره دعوای اسطوره های پرســپولیس هم گفت: دایی وکریمی وساطت 

نمی خواهند.
 رحمانی گفت: هنوز برای فصل بعد تصمیمی نگرفته ام اما اولویتم 

ماندن در فولاد است.

عابدینی: قهرمانی 
پرسپولیس حاصل 
تثبیت مدیریت بود

ایســنا: امیرعابدینی رئیس ســازمان 
اقتصادی و بازاریابی فدراســیون فوتبال 
می گوید قهرمانی پرسپولیس حاصل تثبیت 

مدیریت و استفاده از بازیکنان و مربیان کاربلد است.مدیرعامل سابق پرسپولیس درباره 
قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر فوتبال در فاصله سه هفته مانده به پایان مسابقات، 
اظهار کرد شما اگر دیاگرام قهرمانی پرسپولیس را بررسی کنید می بینید آنها رفته رفته 
کیفیت خودشان را بهبود بخشیدند و از فصل گذشته در قامت یک قهرمان ظاهر شدند. 
این قهرمانی حاصل تثبیت مدیریت و هماهنگی میان باشگاه و تیم بود. استفاده از مربی 

کاربلد و بازیکنان باکیفیت دست به دست هم داد تا پرسپولیس قهرمان شود. 

برانکو: باید الهلال را 
ببریم و صعود کنیم

فارس: برانکــو ایوانکوویــچ بعد از 
بازگشــت به تهران در مورد کسب 
مقام قهرمانی پرســپولیس در لیگ 
برتر گفت:  قهرمانــی لیگ برتر را به 

هواداران تقدیم می کنیم و امیدوارم این هدیه را از ما بپذیرند.من خیلی از 
شرایط پرسپولیس راضی هستم و از کار کردن در این تیم لذت می برم. وی 
در مورد دیدار مقابل ماشین سازی گفت: باید این بازی را فراموش کنیم و 
الان باید به الهلال فکر کنیم. بعد از بازی بــا پدیده مقابل الهلال به میدان 
می رویم و آنجا هم باید پیروز شــویم تا بتوانیم بــه دور بعد لیگ قهرمانان 

آسیا صعود کنیم.

با اعلام سازمان لیگ
جشن قهرمانی 

چهارشنبه برگزار 
می شود

ورزش: ســعید فتاحــی رئیــس 
ن لیگ  ما ز بقات ســا کمیته مســا

اعلام کرد: جشــن قهرمانی تیم پرســپولیس روز چهارشــنبه برگزار 
فزود: دیــروز نشســتی داشــتیم که بــا توجه به  خواهد شــد.وی ا
هماهنگی هــای صورت گرفتــه پرسپولیســی ها در ورزشــگاه آزادی 

. ند بگیر جشن 
فتاحی تأکید کرد: در قانون چیزی وجود ندارد که اگر تیمی زودتر قهرمان شد، 

در بازی بعدش جشن نگیرد و حتماً هفته آخر این کار را انجام دهد.
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 هفته سی و دوم لیگ دسته اول فوتبال کشور
جدال سخت مایلی کهن- تارتار برای صعود

حمیدرضا خداشــناس: هفته سی و دوم 
لیگ آزادگان در حالی عصر امروز با انجام 9 
بازی پیگیری می شود، که هر چه به هفته های 
پایانی نزدیک تر می شویم حساسیت در بالا و 
پایین جدول بیشتر احساس می شود . جدال 
ســخت پنج تیم در بالای جدول برای صعود 
و همچنین چهار تیم در انتهای جدول برای 
فرار از سقوط رقابت ها را در هفته های پایانی 
جذاب تر کرده اســت، با این تفاسیر نگاهی 

داریم به مهم ترین بازی های این هفته:
*سپیدرود رشت - ایرانجوان بوشهر 

شاگردان علی نظر محمدی که صدرنشینی 
لیگ دسته اول را در اختیار دارند حالا بیش 
از هر زمان دیگری خود را به لیگ برتر نزدیک 
می بینند به همین خاطر و باتوجه به اختلاف 
یک امتیازیشان با تیم های دوم و سوم جدول 
کاملا به اهمیت سه امتیاز حساس این بازی 
خانگی واقف هســتند و عزم خــودرا جزم 
کرده اند کــه با حمایت طرفداران پر شــور 
خود با پیروزی در این دیــدار گامی بلند به 

سوی قهرمانی و صعود به لیگ برتر بردارند. 
ازطرفی ایرانجوان بوشهر با پیروزی که هفته 
گذشته مقابل فولاد یزد به دست آورد، تا حد 
زیادی شــانس بقای خود را در لیگ دسته 
اول افزایش داد اما باز هم برای فرار از جمع 
تیم های انتهای جدولی نیاز به این سه امتیاز 

را احساس می کند.
* پارس جنوبی جم بوشــهر - ملوان 

بندر انزلی
 حساس ترین دیدارهفته سی و دوم لیگ برتر 
بدون شک در بوشهر و بین تیم های دوم و سوم 
جدول که هردو 56 امتیازی هســتند برگزار 
خواهد شد، دیداری 6 امتیازی که قطعا برنده 
آن راه صعود را هموارتر خواهد دید . شاگردان 
مهدی تارتار که عملکرد خوبی در ورزشــگاه 
خانگی خود داشــته اند و یکی از بهترین خط 
دفاع های لیگ را در اختیار دارند می دانند که 
با شکست ملوان هم رده دومی خود را تثبیت 
می کنند و هم فاصله شــان را با جدی ترین 
رقیبشان برای صعود افزایش می دهند، پس بی 

شک در این دیدار خانگی فقط به امتیاز کاملش 
می اندیشند ، از طرفی دیگر شاگردان محمد 
مایلی کهن که تا چند هفته پیش صدرنشین 
لیگ بودند کاملا واقفند که امتیاز از دست دادن 
در بوشهر یعنی فاصله گرفتن  با لیگ برتر که 
به هیچ عنوان خوشایند آن ها نیست . از طرف 
دیگر قوهای سپید انزلی نیز با توجه به اینکه 
هفته آینده باید به مصــاف خونه به خونه بابل 
بروند، نیاز فراوانی به سه امتیاز این بازی دارند تا 
با خیال راحت گام به آن بازی حساس بگذارند.

برنامه کامل بازی ها: 
*فولاد )وحدت( یزد - نساجی قائمشهر 

* *مس رفسنجان - بادران تهران 
* خونه به خونه بابل - فجر سپاسی شیراز 

*آلومینیوم اراک - گل گهر سیرجان 
* راه آهن تهران - مس کرمان 

* اکسین البرز - نفت مسجدسلیمان 
*پارس جنوبی جم بوشهر - ملوان بندر انزلی

* استقلال اهواز - خیبر خرم آباد 
* سپید رود رشت- ایرانجوان بوشهر

تسنیم : سیدرضا افتخاری در مورد پیروزی استقلال مقابل 
صبای قم اظهار داشت: بابت پیروزی استقلال خوشحالم، اما از 

عملکرد بازیکنان اصلًا راضی نیستم. 
وی افزود: این بازی بسیار برای حفظ کردن فاصله امتیازی مان 
با تراکتورسازی مؤثر بود. گرفتن سه امتیاز کار بزرگی بود که 
بازیکنان ما امروز انجام دادند. حالا می رویم که جلوی سپاهان 
و تراکتورسازی نتیجه لازم را بگیریم و رده دوم مان در جدول 
را تثبیت کنیم. فکر می کنم در هفته بیست ونهم نایب قهرمانی 

استقلال مسجل خواهد شد.
مدیرعامل باشگاه راجع به تمدید قرارداد بازیکنان استقلال 
برای سال آینده خاطر نشان کرد: ســرمربی استقلال تمایل 
دارد بازیکنانش را حفظ کند. قرار است روزبه چشمی و سرور 
چپاروف نیز سال آینده به تیم ما اضافه شوند. فکر می کنم با 
جذب این بازیکنان تیم به حد کافی تقویت شود. بعید می دانم 
از بازیکنان جوان فعلی برای فصل آینده کسی از ما جدا شود. 

وی در پاسخ به این پرســش که آیا مطالبات تان را از اسپانسر 
باشگاه گرفته اید یا نه، گفت: فعلًا چیزی به ما پرداخت نشده 
است. تلاش می کنیم از اسپانسر پول بگیریم و آن را به مجموعه 
باشگاه تزریق کنیم. پرونده های حقوقی مان هم خیلی وقت 
است تمام شده است. الان فقط پول ساموئل مانده که تلاش 
می کنیم آن را هم پرداخــت کنیم. قســط دوم بدهی بقیه 

بازیکنان طلبکار را هم پرداخت کردیم.
افتخاری با اشاره به مسجل شــدن قهرمانی تیم پرسپولیس 

خاطر نشان کرد: به هر حال طبیعی است. آنها از همان نیم فصل 
اول امتیازات شان را جمع کردند و حالا قهرمان شدند. ما هم 
همه تلاش مان را کردیم که خودمان را به پرسپولیس برسانیم 
اما قبول کنید که فاصله خیلی زیاد بــود، ما به همین خاطر 
نتوانستیم به پرسپولیس برسیم. الان هم به تلاش مان ادامه 
می دهیم تا عنوان نایب قهرمانی را هم کسب کنیم. همچنین 
باید در لیگ قهرمانان آسیا هم عملکرد خوبی داشته باشیم و 

بتوانیم از گروه مان صعود کنیم.
وی بــه خداحافظی رضــا عنایتی از فوتبال اشــاره کرد و 
گفت: عنایتی برای خداحافظــی از فوتبال عجله کرد. او به 
دنبال این بود که به اســتقلال بیاید و با پیراهن استقلال 
خداحافظی کند، اما قســمت این نبود. ما تیم مان را بسته 
بودیم و نیازی هم به او نداشــتیم. امیدوارم عنایتی هرجا 

که هست موفق باشد.
»متاسفانه هیچ حمایتی از نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان 
آســیا صورت نمی گیرد«، مدیرعامل باشگاه استقلال با بیان 
این جمله، گفت: تیم های ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا 
به کمک نیاز دارند، هر چهار تیم باید از لحاظ مالی پشتیبانی 
شوند. متأســفانه هیچ توجه و کمکی به این تیم ها نمی شود. 
ما نماینده ایران در لیگ قهرمانان آســیا هســتیم، اما انگار 
نه انگار. امیدوارم مشــکلات ما را حل کنند، مشکل بی پولی 
اصلی ترین مشــکل تیم های ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان 

آسیا و مخصوصاً استقلال و پرسپولیس است.

حمایتی از تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان آسیا نمی شود
افتخاری: برای فصل بعد بازیکن زیادی نمی گیریم 

ورزشـــی

پایان فصل نقل و انتقالات برای 
سرخ پوشان !

توافق پرسپولیس با چهار 
بازیکن جدید 

ورزش: محمدعلی ترکاشــوند، معاون اقتصادی سرخ 
پوشــان خبری مهم برای هواداران این تیم دارد، وی در 
رابطه با عملکرد پرسپولیسی ها در فصل نقل و انتقالات 
اظهارنظر جالبی می کند و در این باره می گوید: فصل نقل 
و انتقالات برای پرسپولیس شروع نشده تمام شد! باشگاه 
با چهار بازیکن توافق کرده است تا پس از پایان بازی های 
لیگ شــانزدهم به تیم بپیوندند و قرارداد خود را به امضا 
برســانند.  چهار بازیکنی که احتمالا مد نظر ترکاشوند 

هستند را می توان این بازیکنان دانست:
شجاع خلیل زاده؛ شــجاع آخرین بار پیش از شروع 
رقابت های لیگ شــانزدهم به سرخ پوشان نزدیک شده 
بود اما در نهایت به دلیل قرارداد با سپاهانی ها به این تیم 
بازگشــت، گمانه زنی از توافق احتمالی او با پرسپولیس 

خبر می دهند. 
گادوین منشــا؛ مهاجم پیکانی ها کــه در میانه های 
فصل به این تیم پیوست و خیلی زود توانست خود را در 
جمع بهترین گلزنان لیگ جا دهد نیز یکی از نامزدهای 
پوشیدن پیراهن پرســپولیس اســت، با توجه به اتمام 
قرارداد او با پیکان، خیلی ها حضور او در این تیم را برای 

فصل آینده محتمل می دانند. 
ســعید آقایی؛ او دقیقا در پســتی بازی می کند که 
پرسپولیســی ها به آن نیاز دارند و با توجه به مصدومیت 
بازیکنان این تیم، دفاع چپ را می توان پاشــنه آشــیل 
پرسپولیسی ها در لیگ شانزدهم دانست، آقایی یکی از 
بازیکنانی است که گفته می شود ممکن است در لیست 

سرخ پوشان باشد. 
رحیم زهیوی؛  تیم قطری که اکنون در مرحله پلی آف 
لیگ ســتارگان قطر قرار دارد در صورت سقوط به لیگ 
دسته اول این کشور، چندان انگیزه ای در زهیوی ایجاد 
نمی کند و شاید در آن صورت این بازیکن نیز تمایلی به 
ادامه حضور در آن نداشــته باشد، خیلی از گمانه زنی ها 
نیز از تمایل و توافق زهیوی برای پیوستن به پرسپولیس 

خبر می دهد. 
مهدی ترابی و ایگور پراهیچ هم از جمله بازیکنانی هستند 

که احتمال پرسپولیسی شدنشان می رود.
البته ذکر نام این بازیکنان به منزله حتمی بودن پیوستن 

آنها به جمع یاران برانکو نیست .



استعفاى عجيب سرپرست پس از 3 ماه

هيئت انجمن هاى ورزشى خراسان رضوى بين زمين و آسمان!
   هاشم رسائى فر   هيئت انجمن هاى ورزشى خراسان 
رضوى بعد از رفتن محمدرضا شــيخ زاده از اين هيئت كه 
رياست آن را برعهده داشت حكم سرپرستى اش براى مجتبى 
مجد صادر شد. سرپرستى كه مديريت تربيت بدنى همگانى 
شهردارى مشهد را هم بر عهده داشت و از اين پس بايستى 

همزمان اين دو جايگاه حساس را اداره  مى كرد.
اينكه چرا و چگونه مسئولان ورزش اســتان به اين نتيجه 
رسيدند كه سرپرستى هيئتى كه در دل خود 17 انجمن را 
جا داده   به فردى واگذار كنند كه مشغلات زيادى در حوزه 
ورزش شــهردارى كلان شهرى مثل مشــهد را دارد سؤال 

بزرگى است كه تنها پاسخش را خود آنها مى دانند و بس. 
اما اينكه مجتبى مجد هنوز دو ســه ماهى از حضورش در 
هيئت انجمن هاى ورزشى استان بيشتر نگذشته و به قولى 
هنوز جوهر حكم سرپرســتى اش خشك نشده از سمتش 

استعفا مى دهد هم جاى  سؤال دارد. 
 در متن استعفايى كه سرپرســت هيئت خطاب به رئيس 
فدراسيون تنظيم نموده است تلويحا به مشكلات و معضلاتى 
كه در حيطه مسئوليتش بوده اشاره شده و  مجد، به صراحت 
از نبود زبان مشترك و فرهنگ سازمانى و نيز تدوين اهداف 
ميان مدت و بلند مدت و نيز نبود عــزم جدى براى تحقق 

اهداف همه سطوح سخن به ميان آورده است و....
در بخش ديگرى از اين استعفانامه مى خوانيم: «بنده روزى 
كه اين مســئوليت را به صورت موقت پذيرفتم اعلام كردم 
هر لحظه كه احساس كنم نمى توانم برنامه هايم را اجرايى 
كنم از باب تكليف و وظيفه در رها كردن مسئوليت ذره اى 
ترديد نخواهم كرد. اكنون كه بر اساس همان عهد و پيمان 
ادامه فعاليت را به مصلحت خودم و هيئت استان نمى دانم» 
اگرچه متن استعفاى مجد همان گونه كه خودش آورده نشان 
دهنده برخى از موضوعات تأثير گذار بر اين تصميم بوده است 
اما مدير تربيت بدنى همگانى شهردارى مشهد در گفت وگو 
با ما مى گويد: وجود مشغلات زياد كارى و نداشتن فرصت 
براى رسيدگى به امورات هيئت دليل اين تصميم بوده است.
مجتبى مجد در ادامه اظهار داشت:چون بايد همزمان هم در 
تربيت بدنى همگانى شهردارى و هم هيئت انجمن هاى ورزشى 

وقت مى گذاشــتم و اينكه اين اواخر ترافيك زيادى در انجام 
كارهايم به وجود آمده بود استعفا دادم تا فردى كه در آينده مى 
آيد و توانايى اين را دارد كه وقت بيشترى بگذارد امورات هيئت 
را در دست بگيرد. وى افزود: به لحاظ اخلاقى هم درست نبود كه 
من به عنوان سرپرست بخواهم كارى را كه مشغله زيادى برايم 

داشت   ادامه دهم بنابراين صلاح ديدم ديگر نباشم.
مجد همچنين در خصوص اينكه وجود مشكلاتى در ارتباط 
با اداره كل ورزش و جوانان آيا باعث اين اســتعفا بوده است 
عنوان نمود: نه هيچ مشــكلى بين من و اداره كل ورزش و 
جوانان وجود نداشته و تعامل خوبى هم بين ما وجود داشته 
است. هرگونه پيشنهاد و مكاتبه اى هم كه با هم داشتيم به 

خوبى پيگيرى شده است.
*نامه بى جواب

مهربان، دبير فدراســيون انجمن هاى ورزشى اما نظر ديگر 

در مورد استعفاى سرپرست هيئت دارد او مى گويد:اينكه 
سرپرست  استعفا كردند ، به اداره كل ورزش خراسان رضوى 
و شخص ايشــان برمى گردد چرا كه سرپرست را اداره كل 
پيشــنهاد مى دهد و ما نيز برايش حكم صــادر  مى كنيم 
هرچند كه مسئولان ورزش استان نيز بايد قبل از معرفى اين 
نكته را درنظر بگيرند كه چه كسى را براى چه سمتى انتخاب 
و به فدراسيون معرفى مى نمايند تا دچار اين جور مواردى 
نشويم. اما در مورد سرپرست و فعاليتش در هيئت خراسان 
رضوى بايد بگويم در مدت 4 ماهى كه آقاى مجد مسئوليت 
داشتند هيچ گونه فعاليتى از ايشان نديديم. حتى زمانى هم 
اردوى تيم ملى راگبى در مشهد در حال برگزارى بود و من 
خودم به مشهد ســفر كردم چندين و چند بار با سرپرست 

تماس گرفتم اما ايشان حتى يكبار هم پاسخ نداد! 
وى در ادامه افزود: دوستانى كه مى خواهند قبول مسئوليت 

كنند بهتر اين است كه قبل از آن جوانب اين كار را در نظر 
بگيرند كه بعد مجبور نشوند بگويند من نتوانستم و  مى روم. 
فدراسيون ما بيش از 43 رشته ورزشى را تحت پوشش دارد 
كه كار و فعاليت زيادى را مى طلبد يــا بايد فرد بتواند پول 
بياورد يا رابطه داشته باشــد تا بتواند موفق باشد. اينجا كه 
ورزش همگانى نيست كه چند تا همايش با پول و امكانات 
شهردارى برگزار شود و همه چيز روى روال خود باشد اينجا 

بايد همه چيز روى حساب و كتاب باشد.
مهربان همچنين اظهارداشــت: تبعات معرفى اين چنين 
افرادى از سوى اداره كل به ورزش استان برمى گردد كه بدون 
اينكه شرايط يك نفر را در نظر بگيرند براى يك پست معرفى   
مى كنند. الان هم ما از آقاى مجد نخواستيم كه استعفا كند 
نامه استعفاى ايشان را هم كه پر اســت از تناقضات بسيار 

پاسخ نخواهيم داد.  

بدهى سياه جامگانى ها به هيئت فوتبال
ميزبانى مجانى! 

رسائى فر: تيم هــاى ليگ برترى پديده و ســياه جامگان در طول 
برگزارى مســابقات ليگ 15 هفته ميزبان تيم هاى ليگى در مشهد 
هستند كه براى ميزبانى از اين تيم ها بايستى علاوه بر مشخص بودن 
ورزشگاه محل برگزارى مسابقات اقدامات جانبى ديگرى اعم از حاضر 
بودن آمبولانس، پزشكيار ، عوامل برانكارد ، توپ جمع كن و... را نيز 
فراهم كنند.  حسين واقعى، مسئول اجرايى مسابقات هيئت فوتبال 
خراسان رضوى در اين مورد گفت: نمايندگان ليگ برترى خراسان 
رضوى كه با مســاعدت اداره كل ورزش و جوانان استان توانسته اند 
بدون پرداخت هزينه ورزشگاه ثامن را براى ميزبانى مسابقات داخل 
خانه در اختيار بگيرند پرهزينه ترين مورد ميزبانى را اين گونه از سر 
گذرانده اند. مى ماند هزينه هاى جارى ديگر كه گويا طبق توافقى كه 
اين دو باشگاه با هيئت فوتبال خراسان رضوى داشته اند براى هر بازى 
خانگى پديده و سياه جامگان مى بايست 3 ميليون تومان به هيئت 
فوتبالى ها پرداخت مى كردند تا عواملى از جمله آمبولانس ، پزشكيار، 
توپ جمع كن و... بر سر بازى حاضر شوند. وى ادامه داد: با احتساب 
15 بازى خانگى كه هر كدام از دو تيم سياه جامگان و پديده در خانه 
ميزبان آن هستند مى بايست 45 ميليون تومان به هيئت پرداخت مى 
كردند كه تا اينجا باشگاه پديده به تعهدش عمل كرده و سياه جامگان 
فقط براى يك بازى اين هزينه را پرداخت نموده است! اين در صورتى 
است كه عوامل در اين بين از هيئت فوتبال حق الزحمه هاى خود را 
مطالبه مى كنند و ما نيز چون پولى از باشگاه نگرفتيم  نتوانسته ايم به 

تعهداتمان در قبال آنها عمل كنيم.
مسئول اجرايى مسابقات هيئت فوتبال خراسان رضوى در ادامه اظهار 
داشت: اينكه مسئولان اجرايى شهر واستان بايستى در شرايط فعلى از 
باشگاه هاى ليگ برترى به ويژه سياه جامگان حمايت كنند تا در ليگ 
برتر بماند شكى در آن نيست اما پرداخت نشدن حق الزحمه عوامل 

زحمت كش برگزارى مسابقات هم نبايد ناديده گرفته شود.

نتايج هفته اول مسابقات پرش با اسب 
مشهد

ورزش: اولين دوره از مســابقات پرش با اســب هيئت سواركارى 
خراسان رضوى با حضور 70 رأس اسب و سواركار، در باشگاه ارشاد 

مشهد برگزار گرديد كه در پايان نتايج زير بدست آمد: 
رده سوار مبتدى:  احسان نيك پيمان از باشگاه ارشاد، سپهر اكبرى 
از باشگاه سوران، محمد امينى از باشگاه فردوسى و رومينا تحصنى از 

باشگاه آريانا مسير مسابقه را بدون خطا طى كردند.
رده اسب مبتدى: جواد امامى و افســانه مهاجرزاده از باشگاه سوران 
و اميررضا آيت اللهى از باشگاه ارشــاد موفق شدند به شكل صحيح 

مسابقه را به اتمام برسانند.
رده E: مهران محرابى از باشگاه سوران، اميرعباس عنبرى از باشگاه 
ارشاد و امين شاهى از باشگاه آريانا، مسابقه را در زمان مجاز و بدون 

خطا به پايان بردند.
رده D1: هانيه مقدم، حامد مرتضايى و اميررضا آيت اللهى از باشگاه 
ارشاد، جواد امامى و مقداد عسگرى از باشگاه سوران و آرمان عمرانى 
از باشــگاه الياس و حميدرضا صادق نيا از باشگاه فردوسى، يك دور 

صحيح را به نمايش گذاردند.
رده C1: حامد مرتضايى از باشگاه ارشاد اول شد، مقداد عسگرى از 
باشگاه سوران دوم شد و اميررضا آيت اللهى از باشگاه ارشاد به مقام 

سوم رسيد.
رده B1: فربد فيلابى از باشگاه حسام به مقام نخست رسيد،اميررضا 
آيت اللهى از باشگاه ارشاد دوم شد و جواد امامى از باشگاه سوران به 

مقام سوم رسيد.

راهيابى 5 كاراته كاى  خراسان رضوى 
به اردوى تيم ملى 

 ورزش: به گزارش روابط عمومى هيئت كاراته خراســان رضوى  5 
نفر از كاراته كاهاى هيئت اســتان به اردوى تيم هاى ملى نوجوانان 
و جوانان دعوت شدند. محمد جواد عرفانيان در وزن 68- كيلوگرم 
با كسب عنوان نايب قهرمانى كشــور، سجاد مهربان و عارف قاسمى 
در رده سنى جوانان و  امير محمد نوروزيان در رده سنى نوجوانان با 
توجه به عملكرد مطلوب مورد توجه مربيان تيم ملى قرار گرفته و به 
اردوى تيم ملى دعوت شدند.لازم به ذكر است تارا رضائى نيز در وزن 
47- كيلوگرم رده سنى نوجوانان به علت عملكرد قابل قبول به اردوى 

تيم ملى نوجوانان دختر دعوت شد . 

قهرمانى خراسان رضوى در مسابقات 
دووميدانى بانوان كارگر كشور

ورزش: دومين دوره مســابقات دووميدانــى قهرمانى بانوان كارگر 
كشور انتخابى تيم ملى كارگران جهت شركت در مسابقات جهانى 
لتونى به ميزبانى خراســان رضوى و در پيست دووميدانى مجموعه 
ورزشى تختى مشهد برگزار شــد كه در پايان تيم خراسان توانست 
با 41 امتياز به مقام قهرمانى دســت يابد. تيم خراسان جنوبى نيز با 
28 امتياز به مقام دوم رسيد و تيم خراســان شمالى با 24 امتياز در 
جايگاه سوم ايستاد. گفتنى است نفرات برتر اين رقابت ها به مسابقات 
جهانى كه قرار است خرداد ماه امســال در كشور لتونى برگزار شود، 

اعزام خواهند شد.
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آلونسو تنها قهرمانى 
فرمول يك را در سر 

مى پروراند
اسكاى اسپورتس: راننــده با تجربه تيم 
مرسدس مك لارن با گفتن اين جمله كه 
در سال 2018 اتومبيلى را خواهد راند كه 

توانايى هديه آوردن قهرمانى را براى او داشته باشد، اخطارى جدى به تيمش ارسال كرد 
كه اكنون با شركت هوندا همكارى مى كند و در مسابقات اخير در بحرين سه بار موتور 
اتومبيلش دچار مشكل شد. فرناندو آلونسو مى گويد: من در اين مسابقات شركت مى كنم 
تا قهرمان شوم. اكنون در بهترين شرايط خودم از منظر رانندگى هستم به همين دليل 
براى فصل آينده تنها يك هدف خواهم داشــت، و آن مبارزه براى قهرمانى در مسابقات 

جهانى است، و نمى خواهم ديگر پنجم يا ششم شوم.

ملى پوش پاناما به قتل 
رسيد

ورزش: هافبــك باتجربــه تيم ملى 
پاناما روز شــنبه در اين كشور به قتل 
رســيد. آميلكا هنريكز 33ســاله كه 
تجربه 75بار پوشيدن پيراهن تيم ملى 

كشورش را يدك مى كشيد، در روز شنبه با شليك گلوله فردى ناشناس كشته 
شد. فدراسيون فوتبال پاناما و باشگاه وى يعنى آرابه يونيدو با انتشار پيام هاى 
جداگانه اى، اين ضايعه به فوتبال كشورشان را تسليت گفته اند. آميلكا هنريكز 
كه اولين بازى ملى خود را در سال 2005 براى پاناما به انجام رسانده بود، ماه 
گذشته نيز در ديدار مقدماتى تيم ملى كشورش در مقابل مكزيك براى راهيابى 

به مسابقات جام جهانى 2018 روسيه به ميدان رفته بود.

اوزيل: در انگليس با 
زخم هاى روى بدنم به 

من خوشامد گفتند!
ديلى م يل: ســتاره آرســنال در كتاب 
خاطراتش كه به تازگــى به زير چاپ رفته 
تاكيد كرد آمدن به ليگ برتر در ابتدا براى 

او بسيار سخت بوده چون شيوه بازى در اين ليگ با اســپانيا بسيار متفاوت بوده است. 
مسعود اوزيل مى گويد: ليگ برتر انگليس بدون شك سخت ترين چالش زندگى من بوده 
است. در اسپانيا حتى در ليگ دسته هاى پايينتر آن تمركز بر روى كار با توپ است اما در 
انگليس زخمى كردن و گاز گرفتن و مبارزه است. گاهى در طول بازى به دليل آدرنالين 
بالا متوجه آن نمى شــويد اما تازه زير دوش مى فهميد چه بلايى سرتان آورده اند. همه 
جاى بدنم از زخم هاى ضربات بازيكنان حريف پر شده بود كه با آن ورودم را به ليگ برتر 

خوشامد مى گفتند!

از انتقال احتمالى به بارسا تا تمديد قرارداد با رئال
تغيير سرنوشت «ايسكو» در يك روز

ورزش: ايسكو بعد از نمايش خيره كننده مقابل 
اســپورتينگ خيخون در رقابت هــاى اين هفته 
لاليگا تصميم گرفته كه برخــلاف آنچه در هفته 
هاى گذشــته مطرح شــده بود، در جمع سفيد 
پوشان مادريدى باقى بماند. او بعد از زدن دو گل كه 
نقش مهمى در كسب پيروزى اين هفته رئال برابر 
خيخون ايفا كرد، به اين نكته اشاره كرد كه احتمالا 
قراردادش را با كهكشانى ها تمديد  مى كند. اين 
درحالى است كه ايسكو از جمله بازيكنانى است كه 
به ندرت با حضور زيدان روى نيمكت رئال فرصت 
بازى كردن در تركيب اين تيم را پيدا كرده و بارها 
بحث انتقال عجيب و غيرمنتظره اين هافبك 24 
ساله از اين تيم به بارسلونا در رسانه هاى وابسته 
به رقيب ديرينه رئال در هفتــه هاى اخير مطرح 

بوده است.
 مادريد اين هفته دو بار گل خورده از تيم قعرنشين 
جدول را جبران كرد تا اينكه ايسكو در دقيقه 90 
با گشودن دروازه حريف اميدهاى تيم زيزو را براى 
كسب عنوان قهرمانى لاليگا براى نخستين بار از 
ســال 2012 به اين طرف زنده نگه دارد. شايعات 

از گزينه تمديد قــرارداد جديد 6 ســاله براى او 
خبر  مى دهند و ايسكو هم در پايان اين بازى گفت 
كه درســت ترين تصميم را دراين باره اتخاذ مى 
كند. اگرچه او در حرف هايش به اين نكته اشــاره 
داشــت كه تمايل او براى بازى در تركيب رئال به 

طور متناوب ، خواسته عجيبى نيست. 
درحاليكه هنوز مشخص نيست كه او در دو بازى 
برابر بايرن مونيــخ و بارســلونا در روزهاى اخير 
فرصت حضور درتركيب رئال را پيدا مى كند يا نه، 
اما درخشش در ال مولينون با زدن دو گل، حقايق 
زيادى به زيدان ثابت كرد.« من هميشه گفته ام 
كه مى خواهم ساليان ســال در رئال بمانم. نمى 
دانم چرا مردم از اينكه من مى خواهم بيشتر بازى 

كنم، شگفت زده مى شوند. 
مى خواهم ســالها در مادريد بــازى كنم و من و 
باشــگاه در اين مورد تصميم درســتى خواهيم 
گرفت.» ضمن اينكه او از انتقــاد كردن از زيدان 
دراين شــرايط خوددارى كرده و در مورد اينكه 
معمولا به عنوان يك يار تعويضى در تركيب اين 
تيم فرصت بازى كردن پيدا مى كند گفت:« زيدان 

تركيب اصلى را مشخص مى كند و تيم را درمسير 
فوق العاده اى هدايت مى كند. پيروزى رئال نشان 
مى دهد كه او كارش را خيلى خوب انجام مى دهد. 
مى دانم كه در بهترين تيم دنيــا بازى مى كنم و 

سعى مى كنم شخصيتم را حفظ كنم»
زيدان هم در مورد ستاره تيمش در بازى اين هفته 

مقابل خيخون گفت:« ايسكو بازى فوق العاده اى 
ارائه كرد. من از عملكرد او رضايت دارم. گل هاى او 
سه امتياز حياتى به تيم ما دادند. او بازيكن بزرگى 
است و نشان داده كه به رئال تعلق دارد. او با نمايش 
خود نشــان داده كه قابليت هاى زيادى دارد. اگر 
من در حق ايســكو ظلم كرده باشم، در حق همه 

بازيكنانى كه بازى  نمى كنند، ظلم كرده ام. ما 24 
بازيكن داريم و درنهايت تعدادى هميشه ازتركيب 
تيم بيرون مى مانند. چنين چيزى از سختى هاى 
اين شغل اســت. اينكه شــما هرازگاهى بهترين 

بازيكنانتان را بايد روى نيمكت نگه داريد»
اين ششمين بار در رقابتهاى اين فصل لاليگا بود 
كه مادريد با گلى كه در ده دقيقه آخر به ثمر رساند، 
برنده بازى نام گرفت . بــا اين حال زيزو از اعتراف 
به اينكه مربى تيم خوش شانسى است، خوددارى 
مى كند.« در فوتبال چيزى به اسم شانس نداريم. 
ما سخت كار مى كنيم و در هر بازى و در هر لحظه 
و براى هر توپ تلاش مى كنيم. شما خودتان در 
فوتبال شانس خود را مى سازيد. خيخون دراين 
بازى دو فرصت داشت و آنها را گل كرد. در نهايت 
تيمى كه شايســته پيروزى بود، به نتيجه دلخواه 
دست يافت. شما مى دانيد ما با تيمى كه دراختيار 
داريم، مى توانيم براى هر حريفى مشكل درست 
كنيم و تا آخرين دقيقه مســابقه براى كسب سه 
امتياز بجنگيم. چنيــن خصوصيتى در دى ان اى 

رئال مادريد است» 

قهرمانى 
ياران حجازى در 

مسابقات فوتبال اميدهاى 
خراسان رضوى

ورزش: رقابت هاى فوتبال اميدهاى استان خراسان رضوى  با قهرمانى 
ياران حجازى (ابومســلم ثامن) به كار خود پايــان داد. در فينال  اين 
رقابت ها  دو تيم ياران حجازى (ابومسلم ثامن) و غدير خراسان به مصاف 
هم رفتند كه تيم ياران حجازى توانســت در يك ديدار پر گل با نتيجه 5 
بر دو از سد تيم غدير خراسان بگذرد و با اقتدار قهرمان مسابقات شود.  
بهترين خط دفاع و بهترين خط حمله با 18 گل زده و چهار گل خورده 

را تيم ياران حجازى (ابومســلم ثامن) از آن خود كرد. در پايان 
بازيها تيمهاى فجر آرمان و آرامــش از گروه دو و تيمهاى 

ملى پوشان تربت جام و وحدت نصرآباد از گروه يك 
به يك رده پايين تر سقوط نمودند.

گلبهار
    قهرمان كوراش شد

ورزش: ششمين دوره مسابقات قهرمانى كوراش كشور و انتخابى 
تيم ملى در سالن كارگران شهرستان اسفراين با قهرمانى تيم خراسان 

رضوى پايان يافت. 
تيم كوراش اســتان كه با هدايت على معلومات و حمايت شــركت عمران 
شهرجديد گلبهار راهى اين رقابت ها شــده بود با كسب 6 مدال طلا، 4 نقره و 
2برنز بالاتر از تيم ميزبان به مقام قهرمانى رسيد و تيم هاى خراسان شمالى 
با يك طلا، يك نقره و 6 برنز و سيستان و بلوچستان باكسب تنها يك نقره به 
مقام هاى بعدى دســت يافتند. مدال هاى طلاى تيم خراسان رضوى را 

وحيد جدى، على قلى پور، حيدر زحمتكش، مجتبى زمانى، مجتبى 
نيك بين و كامران رســتمى به ترتيب در اوزان 60، 66، 73، 

90، منهاى 100 و مثبت 100 كيلوگرم اين رقابتها 
كسب كردند.

پوررضايى:مدت 
سرپرستى من در فوتبال 

مشهد كوتاه است
ورزش: مجيد پوررضايى، سرپرست هيئت فوتبال مشهد با اشاره به 

پروسه انتخابش براى اين سمت گفت:قرار نيست مدت حضورم در هيئت 
فوتبال مشهد طولانى مدت باشد چون در اداره ورزش و جوانان شهرستان 
مشهد كارهاى بيشتر كلان و مهمترى وجود دارد. با وجود چهره هاى شناخته 
شده و معقول فوتبال مشهد بى ترديد به زودى با هماهنگى خود فوتبالى ها 
فردى شايسته را معرفى خواهيم كرد تا بتوانند در اين مقام به خوبى حضور 
پيدا كند. وى در ادامه افزود: قطعا تغييراتى در بدنه هيئت فوتبال مشهد 
نخواهيم داشت،هدف ما كمك به فوتبال مشــهد است از اين رو بهتر 

است اهالى فوتبال به حاشيه سازى هاى افراد فرصت طلب توجهى 
نكنند و اجازه دهند با آرامش به فوتبال كمك كنيم. بى شك 

گزينه آتى مديريت هيئت مشهد با هيئت استان 
هماهنگ خواهد بود.
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محسن بنگر بازيكن ســابق پرسپوليس در استورى 
اينســتاگرام خود با انتشار عكســى در كنار ديگر 
پرسپوليسى ها، قهرمانى قرمزهاى پايتخت در ليگ 

برتر را به همه طرفداران تبريك گفته است. 

باشگاه آرسنال در پيامى اينستاگرامى به مناسبت 
سالروز تولد فردريك ليونبرگ هافبك سوئدى اين 
تيم كه طرفداران توپچى ها او را با موهاى رنگ كرده 

قرمزش به خاطر دارند تبريك گفته است.

كارلوس كى روش در فيسبوك خود به فاجعه سيل در 
آذربايجان واكنش نشان داده و آنرا به همه مردم ايران 

تسليت گفته است.

باشگاه ليورپول   در پيامى توئيترى به سرمربى سابق 
اين تيم كه سالروز تولد خود را پشت مى گذارد اداى 
احترام كرده است. رافائل بنيتزى كه قهرمانى تاريخى 
قرمزها در اروپا در استانبول را براى آن ها به ارمغان 

آورد.

عكس روز

خدا رحمتــش كنه پهلوون 
صحرايى او  بــا كوله بارى از 
نشان و افتخار. هيئتى هاى 
كشــتى اســتان خواستن 
ســالنش رو بازسازى كنن و 
خيلــى زود   تحويلش بدن! 
تحويل كه نشــد هيچ  قاب 
عكــس پهلوون شــد درب 
سالن خودش! چند ميليارد 
بودجــه شــهر رفــت پاى 
ميزبانى جــام تختى اما جز 
عكس پهلــوون  درى براى 
ســالنش پيــدا نشــد!نمى 
دونم چرا ياد اون بيت شــعر 
حافظ افتادم كه ميگه در اين 
سحضــرت... الان بايد گفت:
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در اين سالن چو مشتاقان نياز آرند ناز آرند
 كه با اين درد اگر دربند درمانند درمانند



 زندگى/ اعظم طيرانى  جراحى 
مغــز در حالــت بيــدارى يكى از 
اســت كه  شــيوه هاى جراحــى 
نخستين بار در سال 1986 ميلادى در كشورهاى 
اروپايى انجام شــده است. بعد از آن اين عمل به 
صورت منظم انجام نگرفت و مشــخص نيست 
كه چند عمل ديگر انجام شــده است، اما اكنون 
اين شيوه جراحى در كشــورهايى مانند آلمان، 
انگلستان و اســتراليا براى جراحى مغز در حال 
انجام است. سال 1392 نيز به همت متخصصان 
جراحى مغز و اعصاب كشور اين روش جراحى به 
ايران انتقال يافت و بيماران زيادى با اســتفاده از 

اين روش جراحى و درمان شده اند. 
اين مهم را بهانــه اى براى گفت و گو با دكتر رضا 
زارع؛ متخصــص جراحى مغز واعصاب و يكى از 
متخصصانى كه از ســال 94 تاكنون مشــغول 
درمان بيماران با استفاده از اين شيوه درمانى در 
بيمارستان فوق تخصصى رضوى است قرار داديم 
تا علاوه بر آشــنايى بيشتر با اين شيوه درمانى، 

دغدغه هاى حرفه اى ايشان را نيز بشنويم.

  آقاى دكتر! چرا از بين اين همه تخصص، 
جراحى مغز و اعصاب را انتخاب كرديد و چه 
شــد جراحى مغز در حالت بيدارى را به 

عنوان شيوه كار برگزيديد؟ 
 جراحى مغز و اعصاب يكى از تخصص هاى دشوار 
پزشكى اســت كه علاوه بر دانش نيازمند علاقه 
هم هســت ومن به دليل علاقه اى كه به ساختار 
مغز داشتم اين تخصص را انتخاب كردم. جراحى 
در حالت بيدارى نيز يكى از شــيوه هاى جراحى 
اســت كه از سال ها قبل در كشــورهاى اروپايى 
براى درمان بيمارى تشــنج مورد اســتفاده قرار 
گرفته است. اما در ايران طى سال هاى اخير مورد 
استفاده قرار مى گيرد و من به دليل علاقه اى كه 
بــه اين تخصص داشــته و دارم با گذراندن يك 
دوره تخصصــى در آلمان اين روش را فرا گرفتم 
وبا همكارى تيم درمان بويژه حمايت هاى آقاى 
دكتر سلطانى (رئيس بيمارستان فوق تخصصى 
رضوى) از اين روش براى درمان جراحى هاى مغز 

استفاده مى كنيم. 
در مغز مراكز حساســى وجــود دارد كه مربوط 
به حركت، بينايى، تكلم، ارتباط و... مى شــود و 
مراكز حياتى محسوب مى شوند. با توجه به اينكه 
اغلب عمل هاى جراحى مغز براى برطرف كردن 
ضايعاتى كه در مغز وجود دارد انجام ميشود و اگر 
ضايعات مغزى يا كانون تشنج، نزديك به مراكز 
حياتى باشند، ممكن است مشكلات زيادى را به 

وجود آورد به هميــن دليل از اين روش درمانى 
براى جراحى استفاده مى شود. 

منظور از مراكز حياتى، تنها نقاطى كه به حيات 
انسان مربوط مى شود نيست، بيشتر مقصودمان 
مراكزى اســت كه اگر براى آن ها مشكلى ايجاد 
شود، ممكن است بيمار براى هميشه ناتوان شود 
و ديگر قادر به حركت دادن دســت و يا پاهايش 
نباشــد، از اين رو با استفاده از اين شيوه درمانى 
پزشك تمام ســعى خود را مى كند تا اين مراكز 

آسيبى نبينند.
البته ما ضمن انجام عمل جراحى تنها به امن نگه 
داشتن اين مراكز اكتفا نمى كنيم، بلكه در طول 
عمل بدون بيهوشــى بيمار را از نظر شنوايى و 
گفتارى هم بررسى مى كنيم چون بيمار زمانى كه 
به هوش است مى تواند صحبت كند و اگر مشكلى 

ايجاد شود پزشك به سرعت متوجه خواهد شد.

  در اين شــيوه درمانى بيمار در شروع 
عمل بيهوش مى شود اما زمانى كه به نقطه 
حساس مى رسيم، يعنى آنجايى كه ممكن 
است بيمار در صورت آسيب ديدن آن نقطه 
با مشكل مواجه شود، بايد او را بيدار كنيم. 
به نظر مى رســد عمل بيمار در اين حالت 
بسيار دشوار و پر اســترس باشد، شبيه 
تعمير موتور ماشــين هنگامى كه روشن 

است! درست متوجه شدم؟ 
 بله دقيقاً! زمانى كه بيمار بيدار مى شود بايد مراقب 
باشيم كه تشنج نكند، دايم بايد علايم حياتى اش 
كنترل شود و بيمار دچار ترس يا استرس نشود. 
به همين دليل قبل از اينكه بيمار براى جراحى 
آماده شــود، تيم درمان بويژه روان شناس روند 
كار را برايش توضيح مى دهد. ابتدا كه بيهوشــى 
كامل است و پزشك جراح، استخوان جمجمه را 
مى شكافد و آن را درمى آورد اين قسمت دردناك 
جراحى است و حتماً بايد بيهوشى داشته باشيم. 
بعد از اينكه پزشــك به بافت مغز رسيد كار تيم 

بيهوشى براى بيدار كردن بيمار شروع مى شود.
در اين زمان، داروى بيمار قطع مى شود. لوله هاى 

تنفســى را از دهان وى خارج و بيمــار را بيدار 
مى كنيم، در اين شرايط بايد بالاى سر او باشيم 
تا اگر مشكلى داشت با ما در ميان بگذارد. زمانى 
كه بيمار به هوش مى آيد و پزشك به كانون مورد 
نظر مى رســد ما با بيمار صحبت مى كنيم و به 
او مى گوييم دســت و پاى مورد نظرمان را تكان 
دهد. به اين شكل مطمئن مى شويم ناحيه مورد 
نظر آسيب نديده است. يكى ديگر از مزيت هاى 
صحبت با بيمار اين است كه قدرت تكلم او را هم 
مورد بررسى قرار مى دهيم، زيرا در برخى مواقع 
با نزديك شدن وسايل جراحى به كانون گفتارى، 
ممكن اســت قدرت تكلم بيمار از بين برود. در 
مجموع اين روش درمانى به منظور پيشگيرى از 

معلوليت ها پس از جراحى مغز است. 

  آيا بيمار ضمن جراحى روى مغز درد را 
حس مى كند؟

 خير، فقط برداشتن جمجمه كار دردناكى است. 
بافت مغز حس ندارد و دردى را به شخص منتقل 
نمى كند، به هميــن دليل جراحــى در حالت 
هوشيارى فقط براى جراحى مغز مورد استفاده 
قرار مى گيرد چون ســاير عمل ها نياز به هوشيار 
بودن بيمار ندارد؛ البته جراحى مغز هم زمانى به 
هوشيارى نياز دارد كه پزشك تشخيص دهد واگر 
احتمال خطر معلوليت وجود داشته باشد از اين 

روش استفاده مى شود. 

 آقاى دكتر دغدغه هاى حرفه اى شــما 
و همكارانتان در اين حوزه چيســت و چه 
كمبودهايى براى توسعه اين شيوه جراحى 

در كشور داريم؟ 
خوشبختانه بســيارى از جراحى ها در حوزه مغز 
و اعصــاب در كشــور درحال انجام اســت و در 
اين حوزه به ديگر كشــورها وابستگى نداريم. ما 
همواره مى كوشيم شــيوه هاى درمانى جديد را 
از كشــورهاى توليد كننده علم منتقل كنيم تا 
نيازى به اعزام بيماران به كشورهاى ديگر نداشته 
باشيم. در زمينه جراحى در حالت هوشيارى نيز 
با توجه به اينكه زمان جراحى در مقايسه با ديگر 
جراحى ها طولانى تر است و در واقع نيازمند يك 
كار تيمى هستيم براى توسعه اين شيوه جراحى 
بايد حمايت هايى در حوزه آموزش نيروى انسانى 
بويژه تيم بيهوشــى و روان شناسى و همچنين 
تجهيــزات درمانى صورت گيــرد كه البته تمام 

تجهيزات مورد نياز در كشور موجود است.

  آيا جراحى در حالت بيدارى وارد حوزه 
آموزش پزشكى شده است؟ چرا؟

 خيــر، هنوز اين اتفاق نيفتاده و همكارانى كه با 
اســتفاده از اين روش جراحى مى كنند خارج از 
كشور دوره هاى آموزشى را گذرانده اند. در مورد 
اينكه چرا اين روش وارد آموزش پزشــكى نشده 
من اطلاعى ندارم. دليل آن را بايد از مســئولان 
وزارت بهداشــت جويا شويد. شايد هم اكنون در 

حال برنامه ريزى باشند. 

  آقاى دكتر ! به نظر شما نقش پزشكان 
در محروميت زدايى از جامعه چيست ؟

 در برخــى از حوزه هــا و تخصص ها پزشــكان 
مى توانند با حــذف آزمايش هــاى غيرضرورى 
و هميــن طور تجويــز داروهاى غيــر ضرورى 
تأثيرگذار باشند. اما در حوزه هايى مانند جراحى 
مغز و اعصاب كه هزينه هاى تمام شده درمان و 
مراقبت هاى پس از جراحى بسيار بالاست افزون 
بر همكارى پزشكان، نيازمند ورود مراكز خيريه 
براى تأمين هزينه هــاى درمانى برخى بيماران 
هســتيم، زيرا در برخى مواقع يك عمل جراحى 
مغز واعصاب و يا ســتون فقرات بــه بيمار 20 
ميليون تومان هزينه تحميل مى كند كه ممكن 
است اقتصاد خانواده را دچار مشكل كند؛ ضمن 
آنكه درمــان غير ضرورى در اين تخصص وجود 

ندارد.

يك متخصص جراحى مغز و اعصاب در گفت و گو با قدس تشريح كرد 

ريزه كارى هاى جراحى مغز در حالت بيدارى

حالم خوب است... اما بدون اينترنت نه!

* سيد محمدرضا ناظمى/ زهرا روهنده: در جامعه امروزى 
با افراد زيادى روبه رو مى شــويم كه ساعت هاى بسيارى چشم 
بر صفحه رايانه و گوشــى تلفن همراه خود دوخته اند و حتى 
به بهانه ميهمانى  رفتن يا شــركت در جلسه اى مهم هم حاضر نيستند 
لحظه اى از جادوى ديجيتال لپ تاپ، تبلت و گوشــى تلفن همراهشان 

چشم بردارند. 
البته براى اثبات چنين معضل رو به گسترشى نبايد راه دور رفت؛ چراكه 
تب به روز بودن و دسترســى دائم به اطلاعات و تصاوير باعث شده حتى 
خود ما هم به نوعى، پيوســتگى عميق با اينترنت و دنياى مجازى داشته 
باشيم. امروزه روان شناسان حتى مطمئن نيستند كه اسم اين پديده را چه 
بگذارند. برخى از آن ها ترجيح مى دهند به جاى واژه «اعتياد به اينترنت»، 
از واژه «اعتياد به رايانه» اســتفاده كنند؛ چراكه هســتند افراد زيادى كه 
ساعت ها با رايانه كار مى كنند و به آن وابسته اند، اما اصلاً به اينترنت حتى 
فكر نمى كنند. حتى بسيارى از روان شناسان در اين مسئله ترديد دارند كه 
آيا واژه «اعتياد» براى توصيف زمانى كه مردم وقت زيادى را صرف استفاده 
از اينترنت مى كنند، واژه مناسبى است؟ آن ها معتقدند استفاده طولاني 
از اينترنت را نمي توان اعتياد ناميد، بلكه اســتفاده اي كه باعث اضطراب 
و پريشــاني شود، اثرات زيان آوري بر عملكرد فيزيكي، رواني، اقتصادي يا 

اجتماعي، روابط خانوادگي و شخصي داشته باشد را اعتياد مى دانند.
اعتياد به اينترنت تأثيرات منفي زيادي بر روي افراد مى گذارد. از جمله: 
مشكلات در روند زندگي، عملكرد مدرسه و روابط والديني و از طرفى هم 
در افراد وابســته و هم در افراد غير وابسته ملاحظه كردند كه استفاده از 

اينترنت به صورت مؤثري بر روابط همسالان تأثير مى گذارد.
«بدون اينترنت نمى توان بود». اين حال فردى است كه دانشجوست، فردا 
امتحان دارد، ولى نمى تواند بى خيال فضاى مجازى شــود و پاى كتاب و 
درســش بنشيند. يا مردى كه از صبح به محل كارش رفته، موفق نشده 
است هيچ كارى انجام دهد، چرا كه مدام مشغول سر زدن به فيس بوك 
اســت، زنى كه تا دقايقى ديگر شــوهر و فرزندانش به خانه مى آيند در 
حالى كه هنوز ناهار را آماده نكرده است و نمى تواند از ديدن عكس هاى 
دوســتانش در اينستاگرام دست بكشد. اين ها جزو افرادى هستند كه با 
وجود داشتن كارهاى مهم تر به ســراغ استفاده از شبكه هاى اجتماعى 
مى روند. اگر شــما هم جزو اين دسته از افراد هستيد و تا به حال چنين 
رفتارى از شــما سر زده است، به احتمال زياد بايد بگوييم كه شما دچار 
اعتياد به اينترنت و به عبارتى ديگر، شبكه هاى اجتماعى مجازى شده ايد و 

بايد با ترك اين عادت نامناسب، به سراغ كارهاى مهم ترتان برويد.
شما مى توانيد از اعتياد به اينترنت رها شويد. قبول كنيد كه شبكه هاى 
اجتماعى وقت گير هستند. برنامه ريزى مناسب و منطقى داشته باشيد. از 
همراهى و همدلى خانواده كمك بگيريد. عضويت خود در گروه هاى فضاى 
مجازى را محدود كنيد. خودكنترلى تان را تقويت كنيد. بررسى كنيد كه 
چه چيزهايى را در شــبكه هاى اجتماعى از دست مى دهيد. بدون هدف 
عضو گروه ها نشويد. بيكار و بى برنامه نباشيد. نيازى را كه براى رفع آن در 

شبكه هاى اجتماعى هستيد كشف و محدوديت هاى زمانى تعيين كنيد.
* روانشناس و مشاور خانواده

چهارديوارى
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خانواده

آنچه مى خوانيد

در  مغــز  جراحــى 
حالت بيدارى يكى 

از روش هاى جراحى مغز است كه داراى 
خطر كمتر و موفقيت بيشتر است. اين 
جراحــى هم اينك با توان والاى جراحان 
متخصص كشــورمان در داخــل انجام 
مى شــود و بيماران را از سفر پرهزينه 

به خارج كشور بى نياز كرده است

وقتى معلم «ضدالگو» مى شود
رفتارهاى دانش آموزان - يا همان فرزندان ما - نسبت مستقيمى با 
آموخته هاى عينى آن ها در محيط خانه و مدرسه دارد. دانش آموزان 
به خصوص در ســنين نوجوانى، بيشترين تأثيرپذيرى را از محيط 
مدرســه يعنى همسالان و دوستان و در كنار آن معلمان و مربيان 

خود دارند.
شايد بســيارى از رفتارهاى همسالان را در مدرسه به راحتى نتوان 
كنتــرل و مديريت كرد. مثلاً نجواها و درگوشــى هاى شــخصى 
نوجوانان درباره تجربيات شخصى دوران بلوغ يا به اشتراك گذارى 
احساســات دخترانه و پسرانه در ســنين خاص و برخى رفتارها و 

خاطرات كه براى يكديگر تعريف مى كنند.
 از معلمــان و مربيانــى كه خود، ايــن دوران را گذرانده اند انتظار 
مــى رود بتوانند با زيركى و تجربه خود، احــوال نوجوانان را درك 
كننــد و آن ها را با مهــر و محبت و زبان نرم و مهربان از افتادن به 
ورطه هاى خطر دور نمايند. اما متأســفانه در بسيارى موارد ديده 
مى شود كه معلمان و مربيان درست برخلاف نقش تربيتى تعريف 
شده و موظف خود عمل مى كنند و به جاى اين كه الگوى مثبتى 

براى دانش آموزان باشند به «ضدالگو» تبديل مى شوند. 
مثلاً معلم يا معاون مدرســه به دانش آمــوز مى گويد ناخن هايت 
را كوتــاه كن ولى خودش با ناخن لاك زده به مدرســه مى آيد. يا 
مى گويد موهايت را بپوشان ولى خودش اين كار را انجام نمى دهد، 

بلكه با آرايش غليظ وارد محيط آموزشى مى شود.
 در اين شــرايط دانش آموز بايــد چه برخورد ذهنى و عملى با اين 
موضوع داشته باشد؟ آيا مى توان از او انتظار داشت اين موارد را در 
مدرسه و بخصوص بيرون مدرسه رعايت كند آن هم وقتى گوينده 

اين «بيانات» خودش به حرف هايش عمل نمى كند؟
چند روز پيش يكى از دوستان تعريف مى كرد كه پسر دبستانى اش 
بــا گريه به خانه آمده و به مادرش گفته اســت كــه: «مامان! من 
يك پســر كم هوشم؟» مادر پرســيده چرا؟ پسرك گفته است كه 
خانم معلم در كلاس پرســيده كسانى كه به روش سزارين به دنيا 
آمده اند دست ها بالا! پســرم و چند تا از همكلاسى ها دستشان را 
بلند كرده اند. خانم معلم گفته است كسانى كه با «سزارين» به دنيا 

آمده اند هوش كمترى دارند!
دوست من كه از شدت عصبانيت در حال انفجار بود و مى خواست 
برود حسابى از خجالت اولياى مدرسه و اين معلم دربيايد، مى گفت 
آخر پدرآمرزيده! پســربچه دوم دبســتانى را بــا زايمان طبيعى و 
سزارين چه كار؟! اين موضوع چه ربطى به او دارد؟ مگر شما كار و 
درس و حســاب و كتاب نداريد در مدرسه؟ از آن گذشته شما چرا 
بايد به چنين كودكــى بگوييد تو كم هوش ترى تا در تمام عمرش 
اين جملــه را فراموش نكند؟ آيا اين بزرگ ترين خيانت در محيط 

مدرسه نيست؟ 
فكر نمى كنيد كه بعدش ما پاسخ پرسش هاى اين پسر كه «سزارين 
چيســت و چرا زايمان طبيعــى بهتر اســت و ...» را چه بدهيم؟ 
به راســتى اين گونه معلم ها چه چيزى يــاد گرفته اند و چه چيزى 

مى خواهند به فرزندان ما ياد بدهند؟
اين دوست گرامى حق داشت و درست مى گفت! معلمان عزيز بايد 
دقت كنند كه كوچك ترين رفتارها، گفتارها، حركات و ســكنات 
آن ها از نگاه تيزبين بچه ها دور نمى ماند و در حافظه بلندمدت آن ها 
ثبت مى شــود و در زندگى و شخصيت آينده آنان تأثير مى گذارد. 
پس كسى كه پذيرفته «معلم» باشد، بايد خيلى باوسواس و بادقت 
زندگى كند و حرف بزند، به خصوص در محيط مدرسه و در حضور 

دانش آموزان.

«منيزيم» خطر شكستگى استخوان را 
نصف مى كند

ترجمه/ مريم ســادات كاظمى: مطالعات جديد نشان مى دهد 
كمبود منيزيم خطر شكستگى اســتخوان را افزايش مى دهد و بر 
عكس، دريافت بالاى اين عنصر مى تواند در مقابله با اين مشــكل 

مؤثر باشد.
حدود 75 درصد شكســتگى هاى اســتخوان ران، ســتون فقرات 
و ســاعد دســت از حدود 65 ســالگى به بعد ديده مى شود. حال 
آنكه اين عامل از كارافتادگى ســالمندان براحتى قابل پيشگيرى

 است. 
مطالعات بســيارى در زمينه تأثير ويتامين D و كلسيم ثابت شده 
است، اما محققان انگلستان بتازگى دريافتند منيزيم نيز براى مقابله 

با خطر پوكى استخوان بسيار مؤثر است.
در اين باره وضعيت پزشكى بيش از 2000 مرد طى مدت 20 سال 
ارزيابى شد. پژوهشگران متوجه شدند خطر شكستگى استخوان و 
بخصوص اســتخوان ران در افرادى كه طى اين مدت مقدار كمى 
منيزيم دريافت كرده اند به طور قابل توجهى افزايش داشته است. 
در حالــى كه زمينه بروز چنين مشــكلى در مردان مصرف كننده 

مقدار بيشتر منيزيم 44 درصد كمتر بود. 
البته به نظر پژوهشگران مقدار منيزيم موجود در مواد غذايى براى 
افزايش ســطح منيزيم خون در ســالمندان كافى نيست؛ چرا كه 
اين افراد معمولاً با مشــكلات گوارشى روبه رو هستند. در اين باره 
نياز به تحقيقات بيشترى احساس مى شود كه مى تواند راهكارهاى 
مؤثرى براى پيشگيرى از شكستگى هاى استخوان و عوارض ناشى 

از آن باشد. 
 www.Top Santé.fr:منبع
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